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גליון מס'
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לא יכולתי להתאפק, הרהבתי עוז ושאלתי את מרן שליט"א: 
במיוחד  מהמיטה  רגע  כל  לקום  צריך  הישיבה  ראש  "מדוע 
בשביל לפתוח את הדלת, והרי בשביל להשיב לדופקים כי 
אינו חש בטוב ושלא מתקיימת בימים אלו קבלת קהל גם אני 

יכול לעשות?". 
הצצה על מידת הענווה של ראש הישיבה מרן הגאון רבי גרשון אדלשטין שליט"א 

אחד מותיקי התלמידים מספר לנו, כי תחילת הקשר ההדוק שלו עם רבו 
החל בעת שפנה פעם למרן הגאון רבי גרשון אדלשטיין שליט"א ללמוד 

עימו חברותא בשבת, ומרן שליט"א 
באופן נדיר הסכים. בתחילת הלימוד 
ביקש ממנו מרן שליט"א שיאמר לו את 
שמות הבחורים מבני-הישיבה שלדעתו 
זקוקים לעידוד כדי שיוכל לעודדם. 
התלמיד השיב בחיוך: "אני! אני זקוק 
לעידוד!". חייך מרן שליט"א ואמר: 
"נו, הרי בידך להתעודד, זה 'בידך', אך 
אני שואל על מי שאינו יכול לעודד את 
עצמו וזקוק לעידוד מבחוץ", והמשיך 
לומר: "אני מבקש ממך פשוט משום 
כך שאינני מכיר היטב את הבחורים, אך 
אתה תוכל להיות לי לעזר בענין הזה". 
בסוף הלימוד אמר לו מרן שליט"א, 

כי הוא מבקש ממנו שבכל שבת יביא לו לפחות שני שמות של זקוקים 
לעידוד, וכך נמשך הדבר שנתיים ימים. התלמיד שיתף אותנו בהתפעלותו 
הגדולה מדרכיו של מרן שליט"א; הרי לפעמים הבחורים בישיבה רואים 
את מרן שליט"א ניגש לבחור ושואלו בחום: "מה נשמע", "מה מחדשים", 
וזה נראה בעיניהם כבדרך אקראי. אך מאותה שיחה הבין כי לא בא בסוד 
קדושים, וכל מילה וכל צעד שעושה מרן שליט"א עם התלמידים, היא 
מערכת מופלאה של דאגה כנה להצלחת כל תלמיד ותלמיד, ומטרה 

קדושה יש לה להחיות את נפשם. 

בענין זה מספר מקורבו של מרן שליט"א, הגאון רבי דניאל יעקובוביץ 
שליט"א, כי מרן שליט"א אמר לו פעם בשם מרן הגרא"מ שך זצ"ל, כי 
תפקידו של כל ראש ישיבה ור"מ הוא להיכנס לבית מדרש בבוקר עם 

פשיטות חדשה כזאת, למי היום אני אעשה פה טוב, לחפש כל הזמן לעשות 
טוב לשוהים בה. לחיות בתחושה כי ישיבה זו הזדמנות לעשות המון טוב, 
יש בה הרבה אפשרויות לעשות טוב". 

הרה"ג י. ו. שליט"א, מתלמידיו הקרובים 
של מרן שליט"א, משתף אותנו במקרה 
מופלא שהתרחש עימו בבחרותו בשנת 
תשס"ח: "לפני כעשור מרן שליט"א חש 
שלא בטוב ושכב חלוש במיטה, ובמקרה 
חריג אף לא מסר שיעורים באותם ימים. 
אני שלמדתי עימו בקביעות, קיבלתי 
ממנו מסר באמצעות השליח שאבוא 
גם בימים אלו, ולא להפר את הקביעות. 
באתי ישבתי סמוך למיטתו, ולמדנו 
למרות מצבו. לפתע נשמעו נקישות 
בדלת, רציתי לקום לפתוח את הדלת, 
אך מרן שליט"א עצר אותי בידו, וקפץ בעצמו מהמיטה, ניגש לדלת, 
ואמר לדופק: "איני חש בטוב, אנא אם תוכלו לבוא במועד אחר", וחזר 
למיטה. כעבור דקות אחדות שוב נשמעו דפיקות בדלת, שוב קם מרן 
שליט"א מהמיטה כמו בחור צעיר ניגש לדלת, ואמר לדופק: "איני חש 
בטוב, אנא אם תוכל לבוא במועד אחר", וחזר למיטה. כך חזר על עצמו 
המקרה כמה וכמה פעמים. לא יכולתי להתאפק, הרהבתי עוז ושאלתי את 
מרן שליט"א: "מדוע ראש הישיבה צריך לקום כל רגע מהמיטה במיוחד 
בשביל לפתוח את הדלת, והרי בשביל להשיב לדופקים כי אינו חש בטוב 
ושלא מתקיימת בימים אלו קבלת קהל גם אני יכול לעשות?". אמר לו 
מרן שליט"א: "יש בחור מבוגר שנועד לדבר איתי היום, אני חושב שתהיה 
לו הרגשה הרבה יותר טובה, אם הוא ידפוק בדלת ואני אפתח לו לבדי, 

זה יכבד אותו ויראה לו שהתכוננתי לבואו". 

המשך בעמוד 3 <<<

מרחשון תשע"ט
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הציציות  את  להוציא  נאלץ  הצילומים  את  לו  שערכו  בעת 
ודיבר בדברי תורה,  ולאחר מכן לבשם תיכף מיד  והתפילין 
לו  שהפריעו  האחרונה  בפעם  פעמים.  ארבע  או  שלש  כך 
בתלמודו וקראהו לצילום רביעי, פרץ בבכי ואמר לי: הכל, כל 

הביטול תורה הזה הוא בעוון ביטול תורה!
 הדביקות בלימוד התורה של הגאון רבי חיים פינחס שיינברג זצוק"ל

ראש ישיבת תורה אור ובעל "טבעת החושן"

כשם שכל רגע של לימוד תורה היה אצלו מדוקדק, כל רגע של ביטול 
תורה היה אצלו האסון הגדול ביותר. מסיבה זו לא הרשה לעניים וגבאי 
צדקה להסתובב בבית מדרש לאסוף כסף, וכשראה גבאי צדקה שנכנס 
לאסוף בבית המדרש הוא נחרד מהמחשבה שהולך עכשיו להיות ביטול 

תורה ולו לרגע קט לכל מאות בני 
הישיבה, בעיני רוחו ראה ביטול 
יושבי בתי  תורה מיידי של כל 
המדרש, שכן גם אם יגרם לכל אחד 
ביטול של שניות אחדות, הלא יחד 
זה כבר פסק זמן, לכן ניגש ואמר 
להם בעדינות אך בנחרצות שאינו 
מרשה לאסוף באמצע הסדר, ומי 
שמעונין בזה שיגיע בשעות בין 
הסדרים או כאשר יוצאים מהסדר, 
הוא ליוה אותם עד מחוץ לישיבה, 
ולפעמים אף כברת דרך נוספת 
להיות בטוח שהאברכים והבחורים 

לא יופרעו משקידתם.

פעם אמר לו מישהו, שפלוני ת"ח גדול ומורה הוראה מפורסם, הביע 
תמיהה על הנהגה זו שלא מרשים לאסוף צדקה בתוך סדרי הישיבה, 
אמר רבינו לזה שסיפר לו על כך שישאל את אותו תלמיד חכם, האם 
הוא מסכים שיבואו לביתו בכל יום לאסוף צדקה בשעה שתים לפנות 
בוקר, הלה לא הבין את הקשר, נענה רבינו ואמר, כל אחד מבין שאמצע 
הלילה זו אינה השעה המתאימה לבקש צדקה, האם אמצע הלימוד הוא 

פחות חשוב משעת השינה.
מטעם זה לא הסכים שיקראו לאברכים לטלפון רק במקרים דחופים 
מאד, וגם לא הסכים שיבואו אורחים ויפריעו ללומדים באמצע הסדר. 
פעם בא אדם מבחוץ לחפש את אחד מחשובי האברכים, כשראהו רבינו, 
שאל אותו מה הוא מחפש וענה שמחפש את פלוני, אמר לו: "בבקשה 
ממך, אל תיגש אליו הוא שקוע עכשיו בלימוד ואל תפריע לו" הגיב הלה: 
"טוב, אחכה לו עד שיבא", ענה לו רבינו: "תחכה, אבל לא בקרבת מקום 

לבית המדרש, כדי שלא יראה אותך ויופרע".

והיה מרגלא בפומיה: פעמים רבות באים לשאול על כף או מזלג אם 
נטרפו או לא, ואני חושב לעצמי, הרי זו שאלה קטנה וניתן בכמה פרוטות 
לקנות כף חדשה, ודאי שיש בזה בל תשחית ואסור לזרוק סתם, אך הייתי 
אפילו אני נותן להם את הכסף לקנות חדשה, אבל בשאלות שנוגעות 

לניצול הזמן שאין לו שום תמורה ותחליף, ובו תלויים כל חיי הרוחניות, 
בזה לא מרבים לשאול ופוסקים לבד.

מרגלא בפומיה לספר על הגאון רבי זלמלה מוואלאז'ין שהיה ישן כל 
ימיו עם כפפות לידיו, כדי שכאשר יקיץ בבוקר משנתו, יוכל להרהר מיד 
בדברי תורה בלי להמתין רגע קט. הוא עצמו 
היה אומר שאינו נוטל ידים לפני מנחה ומעריב 
משום שהוא שומר ידיו כל היום שלא ליגוע 

במקומות מכוסים.

בשמחת בר מצוה שנכח הגיע קרוב משפחה 
וענד לחתן שעון יד כמתנה. אמר רבינו לחתן: 
בטח אתה מבין למה הוא קנה לך שעון יד 
דווקא, כי יש בו תכונה נפלאה שכאשר רוצים 
לדעת מה השעה, אין צורך להרים את העינים 
מחוץ לגמרא לראות מה השעה, אלא מביטים 

ביד ונשארים בתוך הדף.

אהבת התורה שהדביקה
כידוע שעם שרבינו שמר כל כך על זמנו אך מאידך היה גם מאיר פנים 
לכל יציר נוצר ומה יעשה כאשר הדברים סותרים אחד את רעהו. תופעה 
מוכרת היתה שבאו לקבל את ברכתו וביקשו להצטלם איתו. רבינו רצה 
ללמוד, עבורו כל טקס הצילום היה זר ומוזר, אולם איך אפשר להשיב ריקם 
את פניו של מי שמבקש זאת וכשהיו מבקשים ממנו להצטלם איתו היה 
רגיל לומר: אם תבטיח לי שתלמד עבור זה עוד עשר דקות אני מסכים. 

"יש לי ברית"
פעם לאחר שמחת ברית מילה בה הוזמן להיות סנדק נתבקש על ידי 
בעל – השמחה להשתתף גם בסעודת הברית. רבינו השיב בטבעיות שאין 
בידו אפשרות לקיים משאלה זו, כיון שיש לו ברית נוספת, לכן הוא נאלץ 

לעזוב את המקום באופן מיידי. 
בעל – השמחה, שהיה אחד ממקורביו, וידע בוודאות שלא הוזמן באותו 
יום לברית נוספת, שאלו לאיזו ברית כוונתו חייך רבינו ואמר: הוזמנתי 
לקיים את הברית עליה נשבענו כולנו, כל עם ישראל, ואשר עליה נאמר 
)דברים כט. א( "לעברך בברית ד' אלקיך ובאלתו", שהיא הברית לקיום 

התורה וללימודה...".

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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<<< המשך מעמוד קודם

<<< המשך מעמוד 1 |  רבי גרשון אדלשטין שליט"א

אחד מתלמידיו הקרובים של מרן שליט"א, משתף אותנו בסיפור מופלא 
שהתרחש עם מרן שליט"א  לפני שנים אחדות: "באתי עם מרן שליט"א 
להשתתף בחתונת יתום מאב ומאם שהתקיימה באחת האולמות המוכרים, 
באמצע החתונה לחשתי על אוזנו של מרן שליט"א כי בהיות שצריך הוא 
אחר כך להשתתף בחתונה באולם השני הקיים באותו מתחם יוכל לחסוך 
בזמן על ידי שיכנס ישירות לאולם השני מהכיוון האחורי ולא יצא החוצה 
לרחוב לעשות את כל הסיבוב. מרן שליט"א הנהן בראשו כאות הסכמה. 
לאחר כמה רגעים רואה אני את מרן שליט"א רוקד עם החתן עד לפתח 
הראשי של האולם ויוצא לכיוון הרחוב ולא כפי שדובר קודם. לאחר 
השמחה שאלתי את מרן שליט"א מדוע לא נכנס ישירות לאולם מאחור 

ובחר לעשות את כל הסיבוב. השיב לי מרן שליט"א תשובה מדהימה: 
"הן ידוע לך שחתן זה יתום, רציתי שהוא ירגיש את ההנאה המושלמת 
שהגעתי במיוחד עבורו לשמחו, ולא שיחשוב שהגעתי לשמחה באולם 
השני ובדרך עברתי אצלו. על ידי כך שיצאתי מהכניסה הראשית לא ישים 
החתן לב כי נכנסתי לשמחה השניה". יצוין, כי אחר כך כששאלו אנשים 
אחרים את מרן שליט"א מדוע לא נכנס מאחור, ענה בפשטות: "כאן היא 
דרך המלך ומדוע לצאת מיציאה אחורית". כך העלים במודע את הסיבה 

האמיתית ברוב ענווה.

)מתוך הקובץ 'אדיר במלוכה'( 

"מדובקים..."
מרגלא בפומיה דברי הגמרא )ב"מ פד( "יומא חד הו הקא סחי ר' יוחנן 
בירדנא )היה שוחה רבי יוחנן בירדן( חזייה ריש לקיש שהיה לסטים ושוור 
לירדנא אבתריה )קפץ לירדן אחריו( אמר ליה ר' יוחנן חילך לאורייתא 
)כמה כוחך יפה לסבול עול תורה( אמר ליה ריש לקיש שופרך לנשי 
)יופיך ראוי לנשים( א"ל אי הדרת בך יהיבנא לך אחותי דשפירא מינאי 
)אם תחזור בך מלהיות לסטים אתן לך אחותי שיפה ממני( קביל עליה 
)קיבל עליו עול תורה( בעי למיהדר לאחויי מאניה )רצה לחזור לקחת 
בגדיו( ולא מצי הדר )לא יכל לקפוץ כבראשונה( ומבאר רש"י – משקבל 

עליו עול תורה תשש כוחו. 

היה רבינו מדגיש: אם היה ריש לקיש אומר שהוא ילך ללמוד תורה, 
אפילו מתוך כוונה רצינית עדין לא היה זה מספיק, כי לבסוף יכול הוא 
לחזור ולהיות לסטים, רק כשהחליט בהחלטה גמורה בגדר של קבלת 
עול תורה, כשהבהיר לעצמו היטב שהתורה היא עול עליו והוא כפוף רק 
אליה, רק אז חל בפנימיותו שינוי כזה, שלא היה יכול לחזור למצבו הקודם.

הרי ש "התשש כוחו" אינו איזו חולשה שנפלה עליו, שהרי לא למד עדיין 
מלה אחת, אלא שמסר כל כוחותיו לתורה וממילא גבורה של דברים של 

תורה אין צורך בהם, לא תפסו אצלו מקום.
היה חביב אצלו נוסח הבקשה שמבקשים במוצאי שבת: "החל עלינו 
את ששת ימי המעשה הבאים לקראתנו לשלום חשוכים מכל חטא ופשע 
ומדובקים בתלמוד תורה". היינו שזה לא יהיה דבר חיצוני אלא דבוקים בזה 
לגמרי שזה יהיה חלק מאיתנו, ללכת עם מחשבת התורה גם כשיוצאים 
מבית המדרש, אם זה בבית או ברחוב, הולך לישון עם קושיא קם בבוקר 

הוא מהרהר עליה. 

גדר כזה של קבלת עול תורה ראו אצל רבנו. הוא פרק מעל עצמו עול 
חשבונות הרבים שבקשו בני אדם וכל ענינו היה רק דביקות מוחלטת 
בלימוד התורה, ללמוד וללמד ולקיים כל מצוותיה בשלמות, דביקות שלא 
ניתן להיפרד ממנה לרגע. בשיחותיו בישיבה במוצאי שבת הרבה לדבר על 
גדר זה של "מדובקים" הגדיר את הדברים בדוגמא מחייו, בצורה שפתחה 
צוהר זעיר למושגיו בדביקות התורה. וכך אמר: "אני נכנס להתרחץ ואני 
ממהר לצאת משם מפני שאני באמצע קושיא ושם אי אפשר להרהר 
בדברי תורה ולכן אני ממהר כדי שאוכל לחשוב התירוץ. זה נקרא מדובקים 

שאינו יכול להפרד לרגע ממחשבת התורה...".
כך היה מגדיר זאת אחיינו הגה"צ רבי משה אהרן שטרן זצ"ל משגיח 
ישיבת קמניץ: סוד הצלחתו הכבירה היא, היות דבוק במשימה, שכאשר 

החליט להקדיש חייו לתורה עשה זאת בכל כוחו.

סיפור מופלא מספר תלמידו רבי אריה הרמן: ארע פעם שרבינו נאלץ 
לעשות צילום רנטגן בבית החולים, היה זה בעת שנפתח בית החולים שערי 
צדק במבנה החדש, רבינו ביקש לעשות הצילום בבוקר מוקדם )כנראה כדי 
למנוע ביטול תורה של כל היום( ואכן מיד לאחר תפילת שחרית בישיבה 
באתי לקחת אותו לשם, )אגב, למרות שמיהר, דבר ראשון כאשר הגעתי 
אמר שארד לאכול משהו ואשתה קפה(. בעת שערכו לו את הצילומים 
נאלץ להוציא את הציציות והתפילין ולאחר מכן לבשם תיכף מיד ודיבר 
בדברי תורה, כך שלש או ארבע פעמים. בפעם האחרונה שהפריעו לו 
בתלמודו ושיחת דברי התורה וקראהו לצילום רביעי, פרץ בבכי ואמר 

לי: הכל, כל הביטול תורה הזה הוא בעוון ביטול תורה!

)קטעים מתוך הספר 'מגדלתו ומרוממתו'( 

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?
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הגה"צ רבי יעקב גלינסקי זצוק"ל על ה'מתמיד' רבי וועלוויל 

למדתי בוולוז'ין ואהבתי להתבטל קצת למדתי, קצת חלמתי. 
ולהתלוצץ  לשוחח  אהבתי  סיפוק.  מצאתי  לא  בכך  אבל 
פעם  זה,  של  ללימודו  הפרעתי  פעם  ללומדים.  ונטפלתי 
ללימודיו של אחר. יצר הרע דומה לזבוב, אתם יודעים. מזמזם 
וראש  אחרים.  ומחטיא  חוטא,  שם.  ומזמזם  מתעופף  פה, 
הישיבה רבי יושע בער - ה"בית הלוי" זצ"ל - הבחין וראה 

ועקב ולבו נחמץ. יום אחד פנה אלי בחיבה.. 
זכורני, בעירנו קריניק היה יהודי ישיש מופלג, רבי וועלוויל, שהיה מתמיד 
עצום, עשרים וארבע שעות, מעת לעת, שהה בבית המדרש. כפוף כל 
היום על הגמרא הגדולה. עיניו כהו מראות, נעזר בזכוכית מגדלת רבת 
עצמה והיה סוקר על ידה מילה אחר מילה, שורה אחר שורה. ולרש"י, 
ולתוספות, ולמהרש"א, ושוב לגמרא. בלילה לאורו של נר מבליח, שגרש 
בקושי את החשכה. מביאים היו לו את ארוחותיו לבית המדרש והיה אוכל 
ארעי, בהסח הדעת, כשמעיניו בסוגיא. רק לשבת היו באים בניו ומביאים 

אותו בתורנות לביתם.

עודני זוכר את קולו המתוק, העורג בלימודו. רבי וועלוויל מחייב את 
השקדנים, לא פסק פיו מגירסה. כספר מוסר חי היה עבורנו, דוגמא להתמדה.

פעם הביאו לו את ארוחתו וקם ליטול ידיו. כיון שפסק לרגע מתלמודו 
העז אחד ושאל: "התמדה זו, נרכשת או טבעית?"

לא היה סימן ששמע. נגב ידיו וברך, טעם מן הפת ופנה אל השואל: 
"תכנס את כולם, ואספר".

התאספנו, דרוכים. מעולם לא החליף מילה עם איש, שלא בלימוד.

ספר: "בשעתו למדתי בוולוז'ין ואהבתי להתבטל". נשמע לנו מופקע 
והזוי. "קצת למדתי, קצת חלמתי. אבל בכך לא מצאתי סיפוק. אהבתי 
לשוחח ולהתלוצץ ונטפלתי ללומדים. פעם הפרעתי ללימודו של זה, 
פעם ללימודיו של אחר. יצר הרע דומה לזבוב, אתם יודעים. מזמזם פה, 
מתעופף ומזמזם שם. חוטא, ומחטיא אחרים. וראש הישיבה רבי יושע 

בער - ה"בית הלוי" זצ"ל - הבחין וראה ועקב ולבו נחמץ.

יום אחד פנה אלי בחיבה, טפח על שכמי וקרא בנהימה: "וועלוואלע 
וועלוואלע, מילא אתה, אינך לומד. לאחרים, אתה מפריע. אבל למה אתה 

מגרש את הקדוש ברוך הוא מוולוז'ין?!"

נחרדתי: אני, אני מגרש את הקדוש ברוך הוא מוולוז'ין?!

הוסיף ואמר: "שנינו )תנא דבי אליהו רבה, יח(, כל תלמיד חכם שיושב 
וקורא שונה ועוסק בתורה הקדוש ברוך הוא יושב כנגדו וקורא ושונה 

עמו. שנאמר )איכה ב', י"ט(: שפכי כמים לבך - ואין מים אלא תורה )בבא 
קמא יז ע"א( - נוכח פני ה'!

אתה יושב ליד הגמרא, והקדוש ברוך הוא מולך, מוכן ומזומן ללמוד 
אתך, כי ה' יתן חכמה מפיו ודעת ותבונה )משלי ב', ו'(, ואתה חולם, אינך 
לומד. ניחא, השכינה תלמד עם חברך. ואז אתה קם, והולך לשוחח אתו, 

ומגרש משם את השכינה.

טוב, היא לומדת עם השלישי. ואתה רודף אחריה, ומבטל גם אותו -

וועלוואלע וועלוואלע, מה אתה רוצה מהקדוש ברוך הוא?!"

דבריו היוצאים מן הלב פעפעו בי כארס של עכנאי. כל הלילה לא ישנתי. 
אוי לי ואבוי לנפשי, כמה צערתי והכעסתי לבוראי, ולמחרת הייתי לאדם 

אחר. שבתי ב"תשובת המשקל", והייתי למתמיד של ווללוז'ין!" 

מתוך הספר ו'הגדת' יום כיפור וסוכות

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.1-800-20-18-18
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב



45 יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל

הגיע  הוא  למשקפיים.  מסגרת  להחליף  רבינו  הוצרך  פעם 
אותה  תהיה  שהמסגרת  מהאופטיקאי  וביקש  לאופטיקה 
מה  ושאל,  המוכר  תמה  הישנה.  המסגרת  של  דוגמא 
יותר.  ואיכותיים  טובים   סוגים  היום  יש  הרי  בזה,   הענין 

הסביר לו רבינו.. 
 אהבת התורה של הגאון רבי נתן צבי פינקל זצוק"ל 

כל מי שראה את רבינו בעבודתו, הבחין שהכח המרכזי באישיותו, הכח 
שהביא אותו לכל הפסגות הגבוהות שהגיע אליהן בימי חייו בשקידת 
התורה, עמלה, בנין והצמחת תלמידים ובנין עולם של תורה היה כח 
האהבה שבערה בליבו. אהבת עזה להשי"ת שממנה נבעו אהבת תורה, 

אהבת תלמידי חכמים ואהבת כל אחד מבני הישיבה. 
על יסוד כח זה, הוביל את כל בנין הישיבה, והצליח לרומם איתו את 
בני הישיבה לפסגות רמות. תלמידי הישיבה מעידים שכאשר הקריא 
בשיעורו את לשון הגמרא והראשונים, עוד בטרם החל לפלפל בגופם של 
דברים, ראו בחוש איך שהוא נהנה ומתענג מעצם הקריאה. בכל מהלך 
השיעור ראו את אהבת התורה. כשהיתה שאלה שפרכה, ולו לכמה דקות 
את הנאמר, ראו שהדבר היה כואב לו. מאידך, כשנמצא יישוב נכון ראו 
עליו את השמחה והאושר. כשתלמיד הצליח לבאר דבר שלא היה מחוור 
די צרכו, ראו שהוא מתמלא שמחה. פעם אחת התפעל משאלת אחד 

התלמידים עד שאמר לו: "אני שם עליך את הפראק שלי". 
מחזה שכיח היה, כשהיה מדבר עם בחור בלימוד והבחור השמיע סברה 
טובה, היה מוציא מכיסו שטר כסף ונותן לו, או שהיה מרעיף נשיקה חמה 
על מצחו. אחד מבני הישיבה מספר שבשעתו הגיע לישיבה להיבחן כדי 
להתקבל לישיבה. כשבא לישיבה היה רבינו בעיצומו של שיעור יומי בפרק 
ב' דפסחים )דף כד:( בסוגיית "היוצא מן התותים ומן הרימונים". בדבריו 
דן אם מיץ רימונים הוא משקה. נפקא מינה לקדימה ממיצים אחרים מדין 
שבעת המינים שנשתבחה בהם א"י ועוד. שמע אותו בחור את השאלה 
והעיר: הלא פסוק מפורש הוא, שמיץ רימונים הוא משקה,  כפי שנאמר 
)שיר השירים ח.ב.( "אשקך מיין הרקח מעסיס רימוני" נתן לו רבינו נשיקה 
על ראשו ושאלו מי הוא. התלמיד אמר שבא להיבחן לישיבה. מרוב שמחה 

על הראיה, קיבלו מיד לישיבה, בלא בחינה ובירורים. 

שירת התורה 
מאותו יום בו הוטלה על כתפיו אדרת ראשות הישיבה, ראו עליו כל בני 
הישיבה את אהבת התורה העזה שפיעמה בו, איך למרות העול הכבד של 
החזקת הישיבה בת אלפי התלמידים ועשרות רבות של סניפים וחבורות 
ברוחניות ובגשמות אותם נשא על כתפיו, ולמרות זאת עמדו השיעורים 

בראש מעייניו. 
אם עד אותו יום מסר רבינו שיעורים לבני חבורתו בלבד, מאז שהתעטר 
בראשות הישיבה החל למסור שיעור כללי לכל בני הישיבה, בנוסף לכל 
השיעורים והחבורות שמסר כמעט בכל מקצועות התורה השונים שנלמדו 
בבתי המדרש השונים של הישיבה.  דרכו בלימוד היתה דרך הלימוד של 
זקנו רב ואב"ד מיר, ומראשי הישיבה, הגאון רבי אליהו ברוך קמאי זצ"ל, 
חמיו של הגרא"י זצ"ל. כאשר לאחר לימוד הסוגיא בעיון, היה עמל בהבנת 
שיטות הראשונים, והיה שם דגש על כך שכל שיטה תהיה בהירה, לא רק 

במה שנוגע לסוגיא עצמה, אלא במהלך כל המסכת. 

רבינו היה פותח את השיעור עם סדרת שאלות בהבנת הסוגיא, לפעמים 
שאל עשר או חמש עשרה שאלות. אז החל לקרוא את רש"י תוס' ושאר 
הראשונים, מדייק בדבריהם ומסביר את שיטותיהם ביסודיות ובהירות. 
היה זה מחזה מרהיב עין ומעמד של כבוד התורה לראות באיזה ידע סידר 
וביאר את שיטות הראשונים על הסוגיא. איך היה מונה את כל השיטות, 
במה מסכימים תוס' עם רש"י ובמה נחלקו, וכך הרא"ש הר"ן הרי"ף 
ויתר הראשונים. כאשר הוא מבאר את החילוקים הדקים ומסדר את 
כל השיטות בבהירות, דבר דבור על אופניו עד שכל השיטות יצאו כולן 
ברורות ונהירות. פעמים רבות היה רבינו מראה, כיצד לאורך כל המסכת 

הולכים הראשונים לשיטתם בהבנת יסודות המסכת. 
תלמידים העידו שמשיעורים אלו יצאו עם מטען של חשקת התורה 
ושאיפה לגדלות, כשראו איך שבשיעור אחד רבינו בולל את המסכת כולה 

בהצבת יסודות והבאת ראיות מכל חלקי המסכת, בבהירות מופלאה. 
בחשבונות אלו היה משקיע עמל רב. אחד החברותות סיפר שכאשר 
למדו פעם מסכת בבא בתרא, אירע שרבינו השקיע כמה ימי לימוד בהבנת 

שורה וחצי בגמרא לפי כל שיטות הראשונים. 
פעם כשלמדו את סוגית שליחות בפרק השולח בגיטין, נזכר רבינו 
שרבי נחום אמר שבסוגיה זו חלוק הירושלמי על הבבלי. הוא למד בעיון 
את הירושלמי על הסוגיא, ולאחר שעמל העלה על הכתב עשרים ושתים 

נקודות בהן חולק הירושלמי על הבבלי. 
פעם הוצרך רבינו להחליף מסגרת למשקפיים. הוא הגיע לאופטיקה 
וביקש מהאופטיקאי שהמסגרת תהיה אותה דוגמא של המסגרת הישנה. 
תמה המוכר ושאל, יש לי מהמסגרת הישנה, אבל מה הענין בזה, הרי יש 
היום סוגים טובים  ואיכותיים יותר. הסביר לו רבינו שמכיוון שהוא מוסר 
שיעור בישיבה )היה זה בטרם החל לכהן כראש ישיבה(, הוא חושש 

המשך בעמוד 10 <<<
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<<< המשך מעמוד קודם

המשך בעמוד הבא <<<

 שיחה מיוחדת עם עם הגאון רבי רפאל ברוך טולידאנו 
ראש ישיבת אור ברוך על הדרכים להשיג הנאה בלימוד התורה 

לקראת פתיחת זמן חורף באנו למעונו של ראש ישיבת אור ברוך הגאון רבי 
רפאל ברוך טולידאנו שליט"א כדי לשמוע עצה ותושיה היאך להאהיב את 
הלימוד על בני הישיבות העמלים ושוקדים על תלמודם אך מרגישים שעדיין 
פעמים  שעולה  נושא  בלימוד,  הגישמאק  של  הטובה  ההרגשה  להם  חסרה 
רבות בשיחות הטלפון אשר מגיעות למוקד הישיבה של ארגון אחינו ומוכיח 

שיש מה להחכים ולהוסיף ידע בעניין 
זה.

הגרר"ב פותח בדבריו שבאמת פעמים 
בלימוד  הטעם  של  זה  נושא  רבות 
אינו מקבל את תשומת הלב הראוייה 
שייך  שבאמת  החשוב  המשקל  ואת 
הבחורים  את  לשאול  נוהג  אני  אליו. 
ללמוד  באים  "למה  לישיבה  הבאים 
בישיבה"? התשובות שהבחורים עונים 
הם קבועות בדרך כלל אחד אומר כדי 
לרכוש  כדי  אומר  השני  למדן  להיות 
אומר  השלישי  מסכתות  בעוד  קנין 
אותם  מפתיע  אני  יחד.  הסיבות  שכל 

ואז  להתענג,  לישיבה  שבאנו  והיא  עליה  חושב  לא  אחד  שאף  תשובה  עם 
אלא  נברא  לא  שהאדם  בהקדמה  ישרים  המסילת  את  בפניהם  מקריא  אני 
בטובתנו,  ורוצה  אותנו  אוהב  הקב"ה  שכינתו.  מזיו  וליהנות  ה'  על  להתענג 
בקב"ה  לדבקות  להגיע  אפשר  ואי  ית'  בו  הדבקות  היא  האמיתית  וההנאה 
אלא ע"י דבקות בתורה, ובשביל להתדבק בתורה צריך ליהנות מהתורה כמו 
לדעת  וצריך  הנאה.  ידי  על  רק  היא  שדבקות  נח,א  סנהדרין  רש"י  שאומר 
שאין ציפייה מבחור צעיר שכבר יהנה מתורה, כי זהו הטבע האנושי שאדם 
נולד עם טבע שהוא נהנה משוקולד או מסוכריה, וההנאה מתורה היא הנאה 
וגם לבחור שאין לו הנאה מלימוד זה לא חסרון בו אלא צריך הוא  נרכשת, 
לדעת שעדיין לא נרכשה אצלו הדרך הנכונה לחוש את טעמה המתוק של 

התורה.

לפני שנבין איך משיגים טעם בלימוד מהי באמת ההנאה 
המיוחדת שיש בלימוד התורה?

אדם  שכלי,  מחיבור  מגיע  זה  שכלית,  הנאה  היא  מלימוד  ההנאה  הגרר"ב: 
יוכל להנות מהלימוד, אבל זה  שאינו מבין את מה שהוא לומד בודאי שלא 

במתמטיקה  סבוכה  בעיה  שהרי  בתורה,  שיש  ההנאה  של  הרובד  רק  לא 
כאשר מצליחים לפצח אותה נותנת הנאה שכלית, אבל בתורה אחרי ההנאה 
"למדתי  של  העילאית  ההרגשה  מרוממת,  רוחנית  הנאה  כאן  יש  השכלית 
להבין  אפשר  אותה  טועמים  כאשר  שרק  הנאה  וזאת  ונתרוממתי"  תורה 
אותה, ומי שאינו זוכה לזה אזי אי אפשר להסביר לו אותה כמו שאי אפשר 
להסביר לעיוור מהו היופי שיש בצבעים חיים 

ויפים. 

אז מה הם הדרכים שבחור יוכל 
לעשות כדי שיוכל לרכוש לעצמו 

את ההנאה בלימוד?

לעשות  בחור  שצריך  ראשון  דבר  הגרר"ב: 
תפילה,  הוא  בלימוד  לגישמאק  לזכות  כדי 
ותפילה אמיתית מעומק הלב. בכל כך הרבה 
מקומות בתפילה אנחנו מתפללים על תורה 
"אבינו האב הרחמן  ה' אלוקינו"  נא  "והערב 
להבין  בינה  בליבנו  ותן  עלינו  רחם  המרחם 
ולהשכיל", אנחנו מבקשים מהקב"ה רחמים 
לקנות  צריך  כן  וכמו  אומללים.  אנחנו  זה  ובלי  בתורה,  חלק  לנו  שיהיה  כדי 
טעם  לקנות  גם  היא  שלהם  שהשאיפה  בחורים  של  טובה  חברה  לעצמו 
בלימוד התורה ועי"ז הוא יכול לפתוח בעצמו את הפתח כדי לזכות לטעם 

בלימוד.

איזה עוד דברים נוספים יש לבחור לעשות כדי לזכות 
לגישמאק בלימוד?

הגרר"ב: יש חלק של סור מרע ויש חלק של עשה טוב, בחלק של סור מרע 
התפרסם הסיפור שהיה אצל מרן ראש הישיבה הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל 
שבחור התלונן בפניו שאינו מרגיש את הטעם המתוק של התורה, והגראי"ל 
מתיקות  מרגיש  ואינו  דבש  טועם  שהוא  ואומר  בא  אדם  היה  שאם  השיב 
אלא אדרבה הדבש שורף לו בפה, אזי אין החסרון בדבש שאינו מתוק אלא 
של  המתוק  בטעמו  לחוש  ממנו  שמוענים  בפה  פצעים  יש  טועם  שלאותו 
את  מכינים  לא  אם  צופים  ונופת  מדבש  יותר  שמתוקה  בתורה  וכך  הדבש, 
הכלים הראויים אז אי אפשר לחוש את טעמה המתוק של התורה. טומאה 

הקו ליעוץ להצלחה בלימוד ומתיקות התורה
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שיחת חינם

 בין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב  

שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

הקב"ה עשה איתנו חסד שהטעם 
 בלימוד אינו שייך לכישרון, 

אלא דווקא לעמל
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 למד לשתוק 
כדי שתדע לדבר

)האדמו"ר רבי מנחם מנדל מקוצק(

לא יכולה להתחבר עם קדושה, בחור שלא שומר עצמו ולא נזהר מעניינים 
ואת  בקב"ה  הדבקות  את  ממו  ימנעו  אלו  עניינים  אזי  תורה  היפך  שהם 

הדבקות בתורה.

כמו כן יש גם את העניינים הטכניים שמונעים מבחור להרגיש טעם בלימוד, 
בחור שהולך לישון מאוחר וקם כשהוא עייף ומגיע לסדר כשהראש אינו צלול 
אזי אין לו דרך להגיע לחיבור לתורה כי כלי המעשה שלו אינם מוכנים, ובחור 
להתחבר  יוכל  לא  וממילא  ולהבין  ללמוד  יוכל  לא  צלול  אינו  שלו  שהראש 

וממילא לא יוכל להנות. 

ומהו החלק של העשה טוב שיש לעשות כדי לקנות את 
החיבור לתורה?

הגרר"ב: הבריח המרכזי שיש לעשותו כדי להתחבר לתורה הוא עמל התורה, 
דווקא  והקב"ה עשה איתנו חסד שהטעם בלימוד אינו שייך לכישרון, אלא 
לעמל. אין דבר שאדם נהנה ממנו ללא שעמל עליו. לאדם יש תכונה יסודית 
הוא אוהב את עצמו, וכל דבר שהוא עמל עליו אזי הוא השקיע באותו דבר 
חלק ממנו וממילא הוא אוהב את אותו דבר כי הדבר נהיה חלק ממנו, כך זה 
כי אילולא כך אי אפשר לצוות על  זה בואהבת לרעך חברו,  כך  ה'  באהבת 
רגשות, ואם נצטווינו על רגש האהבה אזי על כרחך שיש דרך להשיג אהבה 
וזוהי הדרך, אחרי שעושים פעולות של השקעה מהכוחות שלך מהשכל שלך 
מהכסף שלך נוצרת בך אהבה, וממילא מי שמשקיע בתורה הוא יאהב את 
התורה, היסוד הזה כתוב בדברי רש"י בבא מציעא לח,א דאיתא בגמ' שרוצה 
יותר מט' קבין של חברו ומבאר ברש"י חביב עליו קב שלו  אדם בקב שלו 
שעמל בהן ורוצה אותו יותר מט' קבין של אחרים, ומבואר כאן סוד העניין 

של איך מגיעים לאהבה וחיבור בכל דבר, וגם בתורה.

איך מגיעים לדרגה זו של לעמול בתורה עוד קודם שגילינו 
את המתיקות שלה?

הגרר"ב: עמל התורה כולל בתוכו כמה חלקים, המסילת ישרים מגלה לנו יסוד 
נפלא שכשם שהזריזות היא תולדת ההתלהטות כך ההתלהטות היא תולדת 
זריזות, כשבחור מגיע רענן לסדר, קם בזריזות ומתחיל ללמוד בקול ובחשק 
אז ודאי שהזריזות המעשית תביא אותו לידי התלהטות פנימית. ויש גם את 
משמחי  ישרים  ה'  "פקודי  אומר  הפסוק  נכון,  ללמוד  דהיינו  בלימודי  העמל 
לב" אם הם ישרים הם משמחי לב ואם לא לומדים את התורה באופן ישר אז 

התוצאה איננה יכולה להיות משמחי לב. 

היום יש זלזול בצורת הלימוד שמשייכים אותה לישיבה קטנה או לכיתה ח' 
בחיידר, אבל מקובלנו מרבותינו שזוהי הדרך הנכונה ללמוד בכל גיל, ללמוד 
ביסודיות שלב אחר שלב, לחשבן היטב את השקלא וטריא שבסוגיא, לשים 
לב לכל מילה ברש"י, לבדוק איך למדנו את הסוגיא בלי רש"י ומה רש"י שינה 

לנו בהבנה, וכך בלימוד התוס' וכך בראשונים והלאה והלאה, וכך לאט לאט 
שיש  בעוד  שבסוגיא,  המרכזיות  הנקודות  הם  לו  שיש  שהקיים  יראה  בחור 
אחרים שכלל לא שמו לב עליהם בלימוד הסוגיא,  ולא לקפוץ מיד לסברות 
זוהי  לא  אך  שכלית  הנאה  יתנו  שאולי  אחרונים  של  ליסודות  או  שכליות 

ההנאה הגדולה שיש בתורה.

בפרשת בחוקתי יש את הברכות והקללות, אם בחוקתי תלכו יהיה לכם את 
כל הברכות ואם בחוקתי תמאסו אז ח"ו באות כל הקללות, אומר רש"י אם 
שייכים  ח"ו  אז  בתורה  עמלים  לא  ואם  בתורה,  עמלים  תהיו  תלכו  בחוקתי 
לצד השני. מבואר ברש"י שאין דרך ביניים של ללמוד בלי עמל, ולא תתכן 
מציאות כזו, כי אם לא עמלים אז בהכרח לא נהנים ואם לא נהנים אז בהכרח 

לא לומדים!

שמעתי בשם מרן החזון איש זצוק"ל שנשאל האם בזמנים שאסורים בלימוד 
כמו תשעה באב ואבלות שהתירו ללמוד בדברים הרעים האם מותר ללמוד 
בעיון ובהבנה, והשיב החזון איש שלימוד שלא בעיון והבנה אינו לימוד, ואם 
התירו ללמוד על כרחך שהתירו ללמוד בעיון והבנה. הצורה המחוייבת בלימוד 
ולהבין כל דבר, אחרי שלומדים קטע גמ' צריך להגיע לרמה של  היא לעיין 
בהירות וברירות בהבנה גמורה, מה הייתה השאלה ומה הגמ' הבינה בשאלה, 
אי  שלומדים  במה  מלאה  והבנה  בהירות  שתהיה  בלי  בתירוץ,  השתנה  ומה 
קשיים  עם  בסוגיא  נשארים  לפעמים  ולחיבור.  להנאה  להגיע  יהיה  אפשר 
וקושיות וזה בסדר גמור, אך צריך לדעת בסיומה של סוגיא איזה נקודות הובנו 
ואיזה נקודות לא הובנו ויובנו בעז"ה בפעם הבאה של לימוד הסוגיא. לא ייתכן 

שלבחור יהיה טעם בלימוד הסוגיא אם היא מעורפלת ועמומה אצלו.

האם יש עצה איך בחור יכול לבדוק את עצמו שיש לו 
בהירות בסוגיא?

יכול  חור  הכתיבה  בזמן  הכתיבה,  הוא  לבהירות  המחנך  המכשיר  הגרר"ב: 
לבדוק את עצמו האם הדברים ברורים לו או לא, כי מאד קשה לכתוב דברים 
לא  שהוא  דברים  מבין  של  בצורה  לכתוב  יכול  לא  אדם  מעורפלת,  בצורה 
כבר  כאשר  לעתיד  לעצמך  תסביר  לך  אומר  הכתיבה  אותם.  הבין  באמת 
סדר  לו  נותנת  גם  הכתיבה  הבין  שבחור  אחרי  ואז  בסוגיא.  מונח  תהיה  לא 
ובהירות, וכשיש בהירות יש חיבור ודבקות וכשיש דבקות יש שמחה והרגשה 

טובה מהלימוד, וזהו ה"למדתי תורה ונתרוממתי".

הקב"ה יעזור שנזכה לזמן חורף ארוך של שקיעות בלימוד של חיבור בלימוד 
לבחור  שתהיה  ולסיפוק  לשמחה  שיעור  אין  בלימוד,  הנאה  של  וממילא 
שיעמוד בסוף הזמן כאשר קנה קנין של אוצר של כמות נכבדה של סוגיות 
ברורות ובהירות, ובעז"ה קובץ על יד ירבה וסוגיא לסוגיא מצטרפת עד לקנין 

גדול בתורה.

יישר כח!

<<< המשך מעמוד קודם
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המשגיח סיפר: כשהייתי ילד רציתי מאוד שיקנו לי אופניים 
אבל להורי לא היתה אפשרות כלכלית, וחשבתי אז בליבי – 
אילו היו לי אופניים הייתי מאושר, והייתי נוסע בהם כל היום. 
כל  נסעתי בהם  ביום הראשון באמת  אופניים,  לי  קנו  בסוף 

היום, ביום השני...
 על היסודות בעבודת ה', שהמשגיח הגה"צ רבי דב יפה זצוק"ל, 

התאמץ להנחילם ולהשרישם בקרב בני התורה 

המשגיח זצוק"ל היה מביא מהגר"י הוטנר זצ"ל שבמאמר הבורא 
שהאדם ישלוט על בעלי החיים – "נעשה אדם בצלמנו וכדמותנו וירדו 
בדגת הים ובעוף השמים ובבהמה וגו'", מונח גם ששכל האדם ישלוט 
על תכונותיו וטבעיו, כך שהשכל הוא שינהיג את האדם ולא שיגרר אחר 
טבעיו ותכונותיו. על האדם לדעת, שלהבדיל מבעלי החיים הוא היחיד 
שהקב"ה נטע בו שכל, כדי שיתנהג עפ"י השכל ולא יגרר אחרי טבעו. 
השכל של האדם נמצא במקום הגבוה ביותר בגוף האדם, כדי שהוא יהיה 

השולט על כוחות ונטיות גופו.

המשגיח היה שריד לדור 'דעה', דוגמא לאדם המשליט את שכלו על 
טבעיו ורגשותיו, מה שכמובן לא היווה סתירה לרגש הרב שפיעם בו. 

פעולותיו והנהגותיו.

כבר בצעירותו הנחה השכל את דרכו, והוא שהובילו לגדלות. המשגיח גדל 
בתל אביב בבית של הורים יקרים מוקירי תורה ולומדיה, ומכח התבוננות 
מעמיקה הגיע להכרה שהדבר היחיד שיש לו חשיבות הוא לעשות את 
רצון ה', ואין רע גדול מלעבור על רצון ה'. ומעת שהגיע להכרה זו, השליט 
אותה על כל רגע בחייו, כאשר כל חייו היוו שרשרת רצופה של חיים 
שעניינם עשיית רצון ה'. במהלך השנים דיבר הרבה על כל שכל ענייני 
העולם המה הבל וריק, וחיי תורה ומצוות הם היחידים שמעניקים לאדם 
אושר ושמחה בעולם הזה, וחיי נצח בעולם הבא, ומי הוא הכסיל שימיר 
חיי אושר וחיי נצח, בעניינים של הבל וריק, שאפילו בעולם החולף אינם 

עושים את האדם מאושר.  

בהזדמנות סיפר להג"ר מנחם דוד שליט"א, שכשהיה נער בן ארבע 
עשרה הוא למד בפעם הראשונה את דברי ה'מסילת ישרים' )בפט"ו( 
שהנאת האכילה היא כשיעור בית הבליעה, ותיכף לאחר שנבלע האוכל 
במעיו חלפה ההנאה ושוב אין הבדל מבחינת הנאתו אם אכל פת יבשה או 
ברבורים אבוסים. דברים אלו של ה'מסילת ישרים' השאירו עליו רושם 

עז, ונתנו לו את המבט הנכון על תאוות האכילה.

כשלמד המשגיח בישיבת חברון, הציע לו חבר בחנוכה ללכת ל'חבורה' 
בבית אברך מהישיבה. המשגיח התעניין מה יהיה שם, והלה השיב שיהיו 

דברי תורה וסופגניות...

המשגיח לא הצליח להבין זאת: ללכת עשרים דקות ברגל, לשבת שעה, 
ולחזור עוד עשרים דקות ברגל – בשביל לאכול סופגניה שההנאה ממנה 

היא רק ברגע שהיא עוברת בבית הבליעה?!

המשגיח סיפר: כשהייתי ילד רציתי מאוד שיקנו לי אופניים אבל להורי 
לא היתה אפשרות כלכלית, וחשבתי אז בליבי – אילו היו לי אופניים הייתי 

מאושר, והייתי נוסע בהם כל היום. בסוף התאפשר וקנו לי אופניים, ביום 
הראשון באמת נסעתי בהם כל היום, ביום השני נסעתי קצת פחות, וביום 
השלישי עוד פחות, עד שהאופניים עמדו כמעט ללא שימוש, ואז למדתי 

מה זה הנאות העולם הזה... – התבוננות של ילד!

המשגיח השאיר אחריו פנקסים רבים שכתב בימי בחרותו, בהם הוא 
כתב חשבון נפש על מעשיו, ומחשבות והרגשים בהשקפה. לימים שאלתי 
אותו, מדוע כשהתבגר )בהיותו קרוב לגיל שלושים( הוא הפסיק לכתוב? 
ענה המשגיח דבר נורא, שבתחילה היה כותב בפנקסים בשביל לסדר לעצמו 
את מחשבותיו, ברם אחר כך כשהתבגר הצליח להרגיל את עצמו לסדר 

לעצמו את המחשבות באותה רמה, ללא צורך בכתיבה!

לפני כמה שנים הלכנו עמו לרופא נכבד בחיפה, והרופא מאוד התפעל 
מהאישיות של המשגיח והתעניין הרבה על ההיסטוריה שלו, והמשגיח 
כדרכו לא הרבה לדבר. בסוף הביקור אמר הרופא: "אני רואה שכבודו מרבה 
לשתוק". השיב לו המשגיח: "אמנם אני ממעט לדבר, אבל מרבה לחשוב..."

סדר והכנה

מהיסודות העיקריים בעבודת ה', שהמשגיח התאמץ להנחילם ולהשרישם 
בקרב בני התורה, מפני שאחז שהם אבות ההצלחה, הלה המה – סדר והכנה!

סדר – היינו שאדם ינהל את יומו על פי סדר קבוע, יקבע לעצמו סדרים 
ברורים להשכמה, לתפילה, לאכילה, ללימוד, למנוחה, וכדו', וישתדל בכל 

כוחו לעמוד בסדריו, בנחישות ובעקביות.

המשך בעמוד 13 <<<
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כשהנכד קם ממקומו לעזור בהגשת המאכלים, הרב "מנצל" 
את ההזדמנות להתעניין במצבי בישיבה, אולי יש דבר שלא 

ארצה לומר בפני נכדו אלא רק בפניו
טיפין מאורחות חייו הנאצלות של המשגיח הגה"צ רבי שלמה וולבה זצ"ל

הרב אברהם פוקס שליט"א

את הרב שלמה וולבה זצ"ל זכיתי להכיר  בתקופת היותי בישיבה קטנה, 
טוב  לא ממש להכיר, אחרי שנחשפתי לספרו 'עלי שור' שלחתי אליו 
מכתב, מכתב של נער צעיר בבקשת עצה והדרכה בלימוד תורה ועבודת 
ה', והרב וולבה, כדרכו, ענה לי תשובה מיוחדת, הדרכה לבן תורה כיצד 

לעלות במעלות התורה והיראה.

 מספר שנים לאחר מכן זכיתי ללמוד בישיבתו "גבעת שאול" ולהיחשף 
לדמותו הכבירה, הרב וולבה כתלמידו של המשגיח ר' ירוחם ובנוסף 
לכך מיוצאי גרמניה היה שקול ומדוד בכל מעשיו שכמובן נעשו ברוגע 
ובשלווה, בתפילות בישיבה לא יכולתי להימנע מלהביט בו בתפילתו, 
שקוע בעבודת בוראו, עומד ביציבות וכמעט שאינו מתנדנד, אלא נדנוד 
קל ביותר, הרי עכשיו הוא בשיחה עם בורא עולם והוא עושה זאת בצורה 
הרצינית ביותר, בשיחות שמסר בישיבה, הוא היה מעורר על כך שישנם 
המדברים עם הקדוש ברוך הוא בתפילה בצורה שלא היו מעיזים לדבר 
כך עם פקיד הבנק הפשוט ביותר, וכדרכו בקודש בענייני רוחניות כך גם 
בענייני גשמיות, זה היה מרתק לראותו יום יום מחכה בתחנת האוטובוס 
16 המפורסם שיקח אותו לביתו, גם ממרומי גילו ומעמדו המשיך  לקו 
לנסוע באוטובוס, הוא היה עומד בתחנה ברוגע ובשלוה וממתין מבלי 
להראות סימני קוצר רוח של הבטה לעבר הכביש 'מתי הוא כבר יגיע', 
וכשהגיע, היה עולה בנחת תוך שהוא כמובן מברך את הנהג במאור פנים, 
בשנותיו האחרונות כאשר קשתה עליו ההליכה, היה נהג שהחזיר אותו 
לביתו, בהלוך המשיך להגיע באוטובוס, וגם את חזרתו עם הנהג, זה לא 
היה בצורה רשמית בתיאום עם המשגיח, הוא פשוט היה מתקשר לישיבה 

לשאול אם המשגיח הגיע היום.

היחס לתלמידים היה מאור פנים ללא הפסקה, כשהיה נכנס לבית המדרש 
בסדר ב' וניגש למקומו, היה מסובב את ראשו ללא הרף כדי לחייך לכמה 
שיותר בחורים בדרכו, כל בחור שהיה ניגש אליו היה מתקבל במאור 
פנים ובהקשבה מרובה, באחת הפעמים שדיברתי אתו על לימוד מוסר 
כשלמדתי בישיבת מיר, הוא הזמין אותי לביתו ללמוד עמו בחברותא 
איך לומדים מוסר, כשדפקתי על דלת ביתו הלב פעם בהתרגשות, אני 
הולך ללמוד חברותא עם אחד מגדולי המוסר שבדור! הרב וולבה מקדם 
את פני בחיוך רחב, ומושיבני לצידו, הוא פותח את הספר מסילת ישרים 
הישן שבביתו שכמעט בלה מרוב שימוש, הוא קורא מילה מילה, לאט 
ובהטעמה, ומסביר, "יסוד" – מהו יסוד, "החסידות" – מהי חסידות, 
ו"שורש" מהו שורש וכו' וכך מוליכני בשבילי המוסר ובתורתו, בעמקות 

ובבירור, וכל זה כמובן במאור פנים.

כחבר של אחד מנכדיו זכיתי לסעוד אצלו סעודת שבת, בדרך לסעודת 
שבת אני מהרהר "בעבודת האכילה" של המשגיח וכיצד מתנהלת סעודת 
השבת, וכולי מתמלא בסקרנות, המשגיח מקדם את פנינו בברכת שבת 
שלום במאור פנים ופונה לעשיית קידוש, על השולחן היה בקבוק יין ומיץ 
ענבים, הוא שאל את הרבנית על מה היא מעוניינת שיקדש, וכשענתה 
שעבורה אין הבדל, הוא לא מצטדק שגם עבורו זה כך ושתאמר את אשר 
לרצונה, אלא מיד הוא לוקח את בקבוק היין ומוזג לכוסו, ומתחיל לקדש, 
מילות הקידוש נאמרות בחרדת קודש ובצורה שקולה ומדודה, כל מילה 

נאמרת ומודגשת בפני עצמה.

סעודת שבת מתחילה, הרב היה נראה מכונס בעצמו ובמחשבותיו, אך 
כשהנכד של המשגיח קם ממקומו למטבח לעזור בהגשת המאכלים, הרב 
"מנצל" את ההזדמנות להתעניין בי ובמצבי בישיבה, אולי יש איזה דבר 
שלא ארצה לומר בפני נכדו אלא רק בפניו, כשהנכד חוזר עם המאכלים הרב 
משתתק, נותן לי את ההרגשה שכל מה שאומר זה רק "בינינו", לא שהיה 
לי דברים מיוחדים לומר, זו היתה שיחה של מילי דעלמא אבל הרב במאור 
פניו נתן את ההרגשה הכי טובה, וכך במשך הסעודה, כל פעם שהנכד קם 
מהשולחן הרב ממשיך איתי בשיחה ובהתעניינות שלו מהנקודה שעצרנו 
בה, סוף הסעודה, לאחר המנה אחרונה מוגשת לשולחן עוגה, הרב וולבה 
מחייך אלי ואומר, תיקח עוגה, זה טעים, אני מרגיש ש'אין לי מקום', הנכד 
ממהר לסייע לי ולוקח בחשאי חצי ממנת העוגה המוגשת לי והרב כמו 
במשך הסעודה שקוע בשרעפי קודש, לאחר מספר רגעים כשהרב מרים 
את ראשו ורואה שסיימתי את העוגה הוא פונה אלי בחיוך התמידי שעל 

פניו, ואומר, יופי, תיקח עוד עוגה יש הרבה, זה טעים...

1-800-20-18-18
  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב
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יש כאלו שחיים ונושמים ומתמלאים שמחה ועיזוז, בתחילת 
כל סדר הם באים רעננים לצלול שוב ושוב אל ים התלמוד 

ושמחת התורה, ויש... 
הרב י. סירוטה על החזרה כנותנת גישמאק בלימוד

שנה חדשה, זמן חדש, )לרוב גם מסכת חדשה(, הזדמנות מחודשת – 
להתחיל מבראשית, בנקודת הזמן המכוננת הזו אנו נמצאים בימים אלו.

כל בר בי רב דחד יומא יודע עד כמה קסום ומתוק הוא רגע ההתחלה. 
כרך המסכת עודו מדיף את ניחוח הדפוס, הדפים חלקים, נטולי קמטים 
וקרעים, העמוד הראשון, המשנה הראשונה, חדר השיעורים המסויד, 
המזגן המתוקן, המחברת החדשה ועט הפיילוט המלא... הכל מוכן ומזומן 

כשולחן ערוך שממתין רק לסועד שיתיישב אצלו.
הנה מתחילים במשנה הראשונה, מושגים חדשים, עניינים שברגעים אלו 
מתחילים לצלול אל נבכיהם, אף אחד לא מרגיש עצמו מחוץ לתמונה. 

זאת הרכבת שיוצאת כרגע מהרציף וכל דכפין יבוא ויעלה.

חולף שבוע וחולפים שבועיים ומצטרפים לחודש, נכנסים ל'שוונג'. 
המהלכים בסוגיא נערמים זה על גבי זה, הרייד מתעבה, הגמרא מקמטת 
אוזניה, דפי המחברת מלאים בשורות צפופות, מחיקות גסות וחורים שיש 
להשלים, בין כותלי הישיבה כבר מדברים בקודים הלקוחים מהשקלא 
וטריא, וביטויים השאובים מן הראשונים והאחרונים וראשי הישיבות, כל 
אלו נעשים שגורים על הלשונות, החילוקים דקים והחקירות עמוקות - - -
באותו זמן - יש ויש. יש כאלו שחיים ונושמים ומתמלאים שמחה 
ועיזוז, בתחילת כל סדר הם באים רעננים לצלול שוב ושוב אל ים התלמוד 
ושמחת התורה, ויש... יש את אלו שמחכים להזדמנות הבאה. לסוגיא 
הבאה בתור, למשנה הקרובה... הם חשים שהם נפלטו קצת מן התמונה, 
שמסביבם הומה הסער, השיעורים נמסרים בריתחא דאורייתא ומראי 

מקומות מתארכים עוד ועוד, והם קצת מחוץ לחגיגה הזו.
ואין בן ישיבה שמצב כזה אינו כואב לו. הגמרא נראית עליו כטורח, 
הסדר לימוד מצטייר בעיניו כמכשול שיש לצלוח, המגיד שיעור נדמה 

לו כנואם בג'יבריש מתקדמת.
מה חסר לו? הוא מתייסר בתהיותיו. ואינו יודע כי מה שחסר לו הוא 

ה'גישמאק' הזה. הניצוץ שבוהק בעיני הלומדים שמחוברים ללימוד.
ובכן, מה יעשה? הוא כל כך משתוקק לחיות בתוך קלחת הלימוד הזה. 
להשתתף במרתון החיים שמתחולל בהיכל הישיבה. אבל אנה הוא בא?!

אחת הסיבות היותר משמעותיות לאווירה ה'עייפה' הזו אצל רבים 
מבני הישיבה, היא כאמור מפני שחסרה להם גישמאק, ואחד הגורמים 
המרכזיים לחוסר הגישמאק הוא חוסר בבהירות, וחוסר בבהירות נובעת 

מאי חזרה על הנלמד.
לא בכדי המשילו חז"ל את הלומד ואינו חוזר – לזורע ואינו קוצר. שכן 
לחזרה יש סגולה מיוחדת 'להדק' את הנלמד. לאסוף את עמל הלימוד 
הראשון. להנציח אותו בזיכרון. וכאשר הדברים ברורים בזיכרון – אזי הם 

נעימים ומזמינים להוסיף עליהם קומות נוספות.
אבל כאשר לא חוזרים על הנלמד, אזי כל החומר נותר לתהות במרחבי 
המוח, כשהוא מעורפל ועמום, וממילא הוא מותיר טעם בלתי משמח 

בלשון המעטה, וכל הלימוד הופך להיות מיגע ומפרך עשרת מונים.
נמצאנו למדים כי הקפדה על חזרה – היא סגולה מופלאה להנעמת 

הלימוד עלינו, להבאת הגישמאק המיוחל בלימודנו.
מלאכת הקצירה היא המלאכה היותר קלה בכל תהליך הזריעה-עיבוד-
השקיה-גדילה, היא המלאכה המסכמת, והיא אורכת הרבה פחות זמן 
מאשר כל שאר המלאכות. אבל אל מול זאת – היא המלאכה המשמעותית 

ביותר בכל התהליך. בלעדיה – יוותר בעל שדה עם כלום מכל עמלו.
באותה המידה היא החזרה, שהיא איננה קשה כמו הלימוד הראשוני, 
וניתן לעשות זאת בזמן מועט יחסית, אבל זהו בחינה של מעשה קטן שפריו 
רב לאין ערוך, והפועל יוצא החושב לענייננו מן החזרה הוא הגישמאק 

שהיא מביאה אחריה.

למותר לסכם, אבל מכיוון שענייננו הוא החזרה, הרי שנחזור בקצרה על 
מה שדיברנו: רבותיי, חזרה. 

הקדישו נא בסוף כל סדר ובסיכום כל סוגיא – שעה כלשהי לחזור על מה 
שלמדנו, לברר מקחנו - מה היה לנו, עד שהדברים יהיו כמונחים בקופסא, 

שמחים ומאירים כנתינתן מסיני, מתוך גישמאק אמיתי! 
זו ברצינות, ויישם אותה הלכה למעשה החל  כל מי שיקח המלצה 

מהסדר הקרוב – לא ימלט שיראה רוב ברכה ושמחה בתלמודו בע"ה.
עלו, חיזרו והצליחו!

<<< המשך מעמוד  5 |   אהבת התורה של הגאון רבי נתן צבי פינקל זצוק"ל 

שמחר כשיכנס למסור את השיעור, יימצא מישהו מבני השיעור שיבחין 
במשקפיים החדשות של הר"מ, ואולי אף ילחש זאת לשכנו ויווצר מזה 

ביטול תורה, לכן הוא מבקש שהמסגרת תהיה זהה לקודמתה.
כשהתקינו בישיבה גנרטור לשבת, עלתה הצעה לרכוש מערכת מיוחדת 
שבכל הפסקת חשמל תעבור כל מערכת החשמל אוטומטית לגנרטור. 
רבינו רכש את המערכת. השיקול שלו היה שאם החשמל ייכבה, יקח זמן 
מה עד שיחברו את הגנרטור, ועל ידי זה ייגרם ביטול תורה, וכדי שלא 
יתבטלו מלימוד התורה אפילו לזמן קצר זה כדאי הדבר. כל זאת עשה, 
למרות שדבר כזה קורה רק אחת לתקופה ארוכה, בכל אופן כדאי עבור 

זאת לרכוש מערכת זו. 
סיפר אברך שלמד עם רבינו בחברותא בשנים האחרונות, שלפעמים 
רבינו נחלש והחליט לסיים את לימודם המשותף. לאחר זמן מה התחזק 

הציץ בשעון וראה שנשארו עוד דקות בודדות והתאמץ לחזור לסדר, 
למרות הזמן הפעוט שנשאר. כיוצא בזה אירע בשנים האחרונות שמסר 
שיעור כללי בהיכל הישיבה, ולאט לאט כוחותיו אזלו, עד ששמונה דקות 
לפני מנחה אזלו כוחותיו לגמרי, ולא יכל לדבר כלל. שני מילים התאמץ 

בכל זאת ללחוש לתוך הרמקול: "תמשיכו ללמוד"!    

עד כמה ייקר כל שניה של תורה, ולו תורת ילד קטן. כידוע בשנות 
מחלתו היה מבקש שילמדו איתו שתי חברותות, כדי שאם ירדם, יוכלו 
שני החברותות להמשיך ללמוד ביניהם, ולא יצטרכו לחכות עד שיתעורר. 
היה תקופה שלמד עם  אחד מנכדיו, ילד בת"ת, גם ממנו ביקש שיביא 

אתו חברותא, כדי שאם יצטרך להפסיק לא יצטרך לחכות לו. 

קטעים מתוך  הספר "בכל נפשך"
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בענין הכוח שיש בלימוד התורה בהתמדה לשנות את דרגת 
ההבנה של האדם בתורה

הגאון ר' נחשון שילר שליט"א ראש ישיבת אור שמואל

על הפסוק בפרשת נצבים )ל,יא.( ''כי המצוה הזאת אשר אנכי מצוך היום 
לא נפלאת היא ממך ולא רחוקה היא'' נחלקו הראשונים באיזה מצוה מדובר 
הרמב''ן עה''ת שם ביאר שמדובר על מצות התשובה כהמשך לעניין התשובה 

שמדובר בפרשה שלפני הפסוק של כי המצוה הזאת.
אמנם ברש''י מבואר דאיירי בענין מצות תלמוד תורה וכמ''ש על הפסוק 
בהמשך שם ''לא בשמים היא'' שאלו היתה בשמים היית צריך לעלות אחריה 
וללמדה,ומקור דברי רש''י הוא הסוגיא בעירובין נה ע''א דמבואר שם בכל 

הסוגיא דקאי על מצות לימוד התורה.
והנה יש ללמוד מהפרשה הנ''ל כמה עיקרים 
חשובים הלכה למעשה לעניין ההצלחה שיכול 

להיות לכל אדם בלימוד התורה.
ובהקדם כמה שאלות בפרשה הנ''ל ראשית על 

מה שכתוב בהמשך הפסוקים 
'' לא בשמים היא לאמור מי יעלה לנו השמימה 
וכו' ולא מעבר לים היא לאמור מי יעבור לנו מעבר 
לים ויקחנה לנו משם". אלא ''קרוב אליך הדבר מאד 
בפיך ובלבבך לעשותו''. וידוע ומפורסם מה שיש 
לעיין בפסוקים הנ''ל איך יתכן טעות כ''כ קיצונית 
שבתחילה במבט הראשוני של האדם נראה לו 
שלא ניתן הדבר להשגה כלל ומבחינתו הוא כדבר 
שנמצא בשמים או מעבר לים ובאים ומודיעים לו 

שזה נמצא לידו ממש ''כי קרוב אילך הדבר מאוד'' וצ''ע.
והנה במדרש מגדיל לתאר עד כמה האדם יכול להרגיש רחוק בתחילת הדרך 
ומביא באות ג את הפסוק )משלי כד,ז,( ''ראמות לאויל חכמות בשער לא יפתח 
פיהו'' וכמו שפירש רש''י שם במשלי שראמות היא אבן יקרה שאינה מצויה 
וקשה מאוד להשיגה כלומר שהכתוב בא ללמדנו שהחכמה לפעמים דומה לכסיל 
כאבן יקרה שאי אפשר להשיגה ולכן ''בשער'' במקום שהחכמים מתנצחים לא 

יפתח פיהו מרוב בושה.
ויש ללמוד מדברי המדרש שיש שתי דברים שמביאים את הכסיל או המתחיל 
לידי יאוש ועל שתיהם יש תשובה מעשית שיש ללמוד ממנו עיקר גדול להצלחה 

בלימוד התורה.
דהנה במדרש שם איתא ''אמר רב תנחומא הטיפש הזה נכנס לבית הכנסת 
והוא רואה אותם שנושאים ונותנים בתלמוד והוא אינו יודע מה אומרים והוא 
מתבייש, דבר אחר : הטיפש נכנס לבית הכנסת ורואה אותם עוסקים בתורה 

והוא אומר להם היאך אדם לומד תורה תחילה '' 
ונראה לבאר שהטענה הראשונה של הטיפש מוסבת על חלק של העיון והבנת 
התורה שרואה אותם נושאים ונותנים שמבטא  פילפולא ומלחמתה של תורה 

ולכן בהתאם לכך אינו יודע מה אומרים כלל ולכן מתבייש,
והטענה השניה של הטיפש מוסבת על ידיעת התורה שרק רואה אותם עוסקים 
בתורה שרואה את הידיעות הנרחבות שלהם ואיך שנעזרים להסביר מקום אחד 
על ידי ידיעה במקום שני וכדאיתא בירושלמי בפ''ג דמסכת ר''ה שדברי תורה 
עניים במקום אחד ועשירים במקום אחר וגם על זה תמה איך אפשר להגיע 
לכזאת ידיעה רחבה וגם שואל איך אדם לומד תורה תחילה כאשר חסר  לו 

הידיעות הראשונות.
ובהמשך המדרש איתא שעונים לו' בזה הלשון ''אומרים לו תחילה קורא 
במגילה ואח''כ בספר וכו' וכשגומר את המקרא שונה את התלמוד'', ונראה 
שמונח בדברי המדרש שתי תשובות האחד שכדי להצליח בלימוד צריך ללכת 
מהקל אל הכבד ולא לקפוץ ולא לדלג בחיפזון על שום שלב , ושנית שעל אף 

הקושי בתחילת הלימוד ללא ידיעות נוספות דבר זה משתנה וקובץ על יד ירבה 
וכל לימוד נוסף מתחבר ומבהיר לימוד אחר )גם מה שלמד בתחילה(

אך באמת עיקר הלקח ועומק התשובה נמצא בסיפא של המדרש שם דאיתא 
שם בזה''ל :'' אמר הקב''ה לא נפלאת היא , ואם נפלאת היא ממך היא נפלאת 

שאין אתה עסוק בה וזהו שנאמא 'כי המצוה הזאת' ''
ויש לעיין בדברי המדרש איזו תשובה יש כאן לאדם שמרגיש שקשה עליו 
הלימוד משום שאינו מבין כלל מה הלמדנים מדברים או שמרגיש שחסר לו 

בידיעת התורה ולא יוכל להיעזר ממקומות אחרים . 
ויש  לבאר עפ''י דבריו הנפלאים של ר' סעדיה 
גאון שהביא המאירי על הפסוק במשלי )ח,לב.( 
''אשרי אדם שומע לי לשקוד על דלתותי יום 
יום '' שכתב שם שאם אדם לומד תורה במשך 
עשר שנים שלא יחשוב שבכל שנה התקדם 
בעשירית אלא כל לימוד שלקח בשנה הראשונה 
זמן מסויים ,יספיק הרבה יותר, באותו זמן בשנה 
,וכן הלאה, שככל שימשיך בלימודו  השנייה 
יקל הבנתו , ויפה לו שעה אחת בהמשך הדרך, 

מאורך זמן בתחילת הדרך ,
ונמצינו למדים מדבריו יסוד גדול שלימוד 
התורה בעצמו מפתח את הדעת והשכל של 
האדם ומגדיל את חכמתו ומעצים את הבנתו ולא 
רק את ידיעתו.ונראה להוסיף על דבריו  שכל מש''כ כלול בפסוק בתהילים )פרק 
יט( ''עדות ה' נאמנה מחכימת פתי'' ומבואר שם ברש''י שגם הפסוק הנ''ל קאי 
אלימוד תורה וכן מפורש בילקוט שמעוני שם שנאמנה הכונה שנאמנת להעיד 
על לומדיה ,ומפורש שיש בכחה להחכים גם אדם שבתחילת דרכו בגדר פתי.

ובאמת דברי ר' סעדיה הנ''ל הם בשורה טובה גדולה וחשובה לעמלי תורה 
בכל דרגה ורמה , וצריכים להפיח רוח של תקווה לאלו שמרגישים שיש להם 
קושי מסוים בלימוד והיאוש מתחיל לכרסם בהם , שעליהם לדעת שכל מה 
שהם מרגישים זה לפי מצבם הנוכחי , אך יש מפתח בידם לשנות את מצבם 

וליצור מציאות חדשה ומצב חדש על ידי השקידה וההתמדה.
ומעתה נשוב ליישב את השאלה ששאלנו בראש דברינו איך יתכן טעות כל כך 
קיצונית שהאדם חושב שאין לו אפשרות להשגת התורה עד שמבחינתו נחשב 
בשמים או מעבר לים  ואומרים לו שידע שקרוב אליו מאוד , משום שבאמת 
לפי מצבו הנוכחי מבין ומרגיש נכון , אלא שהחידוש שיש בתשובה ''כי קרוב 
אליך הדבר '' הוא שיש לו את הכח ליצור מציאות חדשה כמו שנתבאר לעיל 
וזהו גם הביאור בדברי המדרש הנ''ל  לא נפלאת היא במציאות זה לא דבר בלתי 
אפשרי, ואם נפלאת היא ואם יש לך הרגשה שעבורך זה בלתי אפשרי,ממך היא 
נפלאת שאין אתה עסוק בה משום שאם היית עוסק בתורה היה בידך ליצור 

מציאות חדשה שהופכת את הדבר לאפשרי.
ויש להוסיף על הנ''ל  שגם צורת הלימוד מוסיפה לסגולה להפוך את הלימוד 
לקרוב אליו על פי דברי בעל הטורים שכתב על המשך הפסוק בפיך ובלבבך 
לעשותו ''בפיך'' : כדברי הגמ' בעירובין בדף נד ע''א ששמואל אמר לרב יהודה 
שיננא פתח פיך וקרי פתח פיך ותני , כי היכי ''דתתקיים בידך'' ותאריך חיי כדכתיב 
)משלי ד,כב,( ''כי חיים הם למוצאיהם'' אל תיקרי למוצאיהם אלא למוציאם 
בפה,''ובלבבך '' : –אגרא דשמעתא –סברא )ברכות ו,( ולפי כל הנ''ל יש ללמוד 
מכך שככל שהאדם יעשה מאמץ מצידו להבין הדברים ולא רק לומר ולדקלם כך 
יהיה בידו לשנות את המציאות ויהיה לו סייעתא מן שמיא שיתרבה חכמתו והבנתו.
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לרבי הגדול שלנו הרבי האהוב ר' שמואל רוזובסקי זצוק"ל, 
בא אליו יהודי, ואומר שהוא רוצה לשאול אותו פרטים על 
בחור אחד. 19 שאלות הוא שאל אותו, עד שהתברר לו שהוא 
מתמיד ושהוא שקדן וכו' וכו' ואחר ואז אמר לו ר' שמואל: 

עד עכשיו שאלת אותי, עכשיו אני רוצה לשאול אותך
הגאון רבי משה מרדכי שולזינגר זצוק"ל, על 'כל ימי גדלתי בין החכמים'

אחד מהספרים שכתב הרה"ח ר' אהרן סורסקי יש את הספר 'שלוחא 
דרחמנא' על ר' שרגא פייבל מנדלוביץ זכר צדיק לברכה. ר' שרגא פייבל 
מנדלוביץ  הלא הוא אבי כל בני התורה ותופשי התורה באמריקה, כמו 
שכתב עליו מרן האגרות משה רבי משה פיינשטיין זצוק"ל: אבי כל בני 
התורה  והספר שלוחא דרחמנא הזה, הוא ספר כביר ביותר כולו ממש 
מכריכה לכריכה,ושם הוא מביא מה שמספר אחד התלמידים. אתם 
צריכים להבין שכאשר הוא בא לאמריקה היא היתה מדבר שממה רוחני. 
היו שם אמנם למעלה ממליון יהודים אבל הכל היה שם מדבר שממה 
רוחני באופן כזה שאי אפשר לתאר בכלל ועם התורה ודעת שהקים שם 
הוא עשה דברים גדולים. הוא היה מלמד את התלמידים שהיו אמריקאים, 
עם כל המשתמע מהמושג אמריקאים בתקופה ההיא ועשה אתם מה 
שעשה. ומספר שם אחד התלמידים שהיום הוא מפורסם שהוא היה 
מלמד אותם הכל, הכל הוא היה מלמד אותם. הוא למד אתם תנ"ך, פרקי 
אבות וכו' וכו' ופעם באחד השיעורים בפרקי אבות הוא למד איתם בסוף 
פרק ראשון במשנה י"ז וכתוב שם במשנה 'רבן שמעון בן גמליאל אומר 

כל ימי גדלתי בין החכמים'.

 מה זה גדלתי כל ימי בין החכמים שהוא למד היזק ראיה, הוא למד שור, 
בור, הוא למד את השיטות של הקצות והנתיבות ר' שמעון ור' אלחנן כל 
השיטות הוא למד הוא למד סדר נשים נזיקין הוא למד קדשים וטהרות 

הכל. כל ימי גדלתי ולמדתי בין החכמים.

 נו כל ימי גדלתי ולמדתי בין החכמים ,נו ומה יצא לו מזה :'לא מצאתי 
לגוף טוב משתיקה '

והרי זה נושא מוסרי, זה נושא של הנהגות ,זה נושא של מידות ,מה זה 
קשור עם 'גדלתי בין החכמים' ובאמת זו היא הרגשה נפלאה של בן אדם 
חושב 'גדלתי בין החכמים' וזה מזכיר מה שר' שמואל רוזובסקי אמר 

לאבא אחד שהיה אצלו.

לפני שנים, באו מאיזה ישיבה שאדבר אצלם אמרתי להם מה אני 
אדבר' ?אמרו תדבר מה שאתה מדבר' אז ספרתי להם את הסיפור הזה 

עם ר' שמואל .

את הסיפור הזה מר' שמואל סיפר לי מי שישב אצל ר' שמואל בשעת 
מעשה .

ר' שמואל, הרבי הגדול שלנו הרבי האהוב ר' שמואל, ר' שמואל רוזובסקי 
זכר צדיק וקדוש לברכה אשר לא הניח אחריו כמותו 

מה היה הסיפור: בא אליו יהודי מירושלים ואומר שהוא רוצה לשאול 
אותו פרטים על בחור אחד.

בבקשה ידידי

אז הוא אומר שמציעים עבור בתו בחור בשם פלוני והוא בא כעת 
להתעניין אצל הראש ישיבה .

19 שאלות הוא שאל אותו ,עד שהתברר לו שהוא מתמיד ושהוא שקדן 
וכו' וכו' וכו' כך סיפר לי ההוא שנכח שם,תשע עשרה שאלות הוא שאל. 

לא משנה מה בדיוק היו השאלות 

ואחר שהראש ישיבה ר' שמואל ענה לו עליהם ,ההוא גמר את שלו 
מצדו, הראיון נגמר. 

אז אומר לו ר' שמואל, ידידי , עד עכשיו שאלת אותי, עכשיו אני רוצה 
לשאול אותך

 'מסתמא אתה בא לשאול על הבחור בשביל שידוך לבתך, תגיד באמת 
כל הפרטים האלה מאד חשוב לבתך לדעת בסדר..

אבל אני חושב שיש עוד דברים שהיא רוצה לדעת ולמה אתה לא שואל 
על הדברים האלה?

 אומר לו האבא למשל מה?

 אומר לו ר' שמואל ,אתה לא שואל איך הוא מתנהג בחדר עם החברים'?

פשוט כך זה מה שאתה צריך לשאול, כי הרי הוא לא גר בחדר סגור 
לבד ,הוא הרי גר עם חברים שלשה ארבעה חברים בחדר ואם כן איך הוא 
מתנהג בחדר איך הוא נוהג שם בחדר עם המיטות , הוא מסדר פעם את 

המיטה? הוא מצחצח פעם שיניים?

כשהוא מגיע מאוחר בערב, אחרי שהוא עמד למטה ודיבר שעתיים 
דיבורים בטלים והוא מגיע לישון מאוחר ממש, מנדד שינה מעיניו 
,וכשהוא מגיע מאוחר באחת אחת וחצי, הוא מגיע לחדר האם הוא חולץ 
את הנעליים בחוץ,  לוקח אותם ביד ונכנס לחדר על קצות אצבעותיו או 
שהוא הולך כמו הקוזקים וכמו המשטרה ומעיר את כל האגף וכו' ואיך 
הוא מתנהג בחדר אוכל? הוא תמיד הראשון? הוא תמיד ראשון ולוקח 
תמיד מהצלחת המרכזית את המנה יפה בראש, כי הוא מרגיש את עצמו 

כהן או שהוא משאיר את המנה יפה למישהו אחר?

תגיד הוא פעם נגש לטבח או למבשל ואומר לו איישר כחך? תודה רבה 
,האוכל היה טעים'!!

ו'איך הוא נוהג' זה הרי שיעור של ר' שמואל רוזובסקי 

איך הוא נוהג בעוד ענין, יש על השולחן קנקן מרכזי של שתיה שותים 
ושותים ונגמר ואיך הוא נוהג בזה האם כשהכלי שתיה נגמר הוא קופץ, 

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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לוקח את הכלי הריק הולך למטבח וממלא אותו שוב, או שהוא יושב בנחת 
בסבלנות ומחכה שיביאו והוא ימלא הראשון את הכוס? 

כן ככה זה, ואיך הוא מתנהג..... זה מה שמאד מעניין , איך הוא מתנהג 
ואיך הוא מגיב על כל דבר הוא פעם שובר, הוא עושה לעצמו פעם שבירת 

הרצון או שכל דבר שלא מוצא חן בעיניו הוא מיד..... ' 

אתה הרי רוצה שלבתך יהיה טוב אצלו, כך אומר לו ר' שמואל כמו שהוא 
היה מדגיש בסברות כך הוא הסביר והדגיש לאבא הזה 

'שיהיה לה טוב אצלו שהוא יהיה לה מאד טוב' 

וכאילו שכל מה שהוא יעשה לה לא מפריע לה בכלל, מכיון שהוא הרי 
יודע את החילוקים בהיזק ראיה הוא יודע את החילוקים בין האבן האזל 
לר' שמעון שקאפ ,זה מאד חשוב לה עד כדי כך שלא חשוב בכלל איך 

הוא יתנהג איתה ?

מה נהיה עם השידוך אם נהיה או לא נהיה ,אינני יודע יתכן שהוא נהיה 
והם גוררים את החיים גוררים את החיים.....

על כל פנים, ר' שרגא פייבל לומד איתם פרקי אבות והוא שואל אותם 
מה זה 'כל ימי גדלתי בין החכמים ולא מצאתי לגוף טוב משתיקה' 

איך מבינים את פשטות המשנה בין הרישא של המשנה לסיפא .הרישא 
הרי מדבר על הלימוד שלמד אצלם וההמשך בסיפא של המשנה מדבר 
מעניין של הנהגות ומדות טובות ? אלא זה בא ללמדנו כך הוא אומר, 
שבמשנה הזו כתוב יסוד גדול שהחכמים התנאים והאמוראים כל הרביים 
הגדולים האלה שלמדו תורה עם התלמידים שלהם, יחד עם לימוד התורה 

התלמידים למדו מהם גם ארחות חיים.

 הם למדו גם איך להתנהג, כך הוא הסביר וכך הוא המשיך ודיבר איתם 
באריכות, שכשלומדים אצל הרבי צריכים ללמוד גם איך להתנהג ופיתח 

את הרעיון הזה כיד ה' הטובה עליו

ואז קם בחור אחד כך מספר התלמיד החשוב ההוא, בו בזמן שהבחורים 
היו יושבים מרותקים ושומעים את הדרשה של ר' שרגא פייבל מנדלוביץ, 

קם בחור אחד ושאל את ר' שרגא פייבל: 

רבי האם פה אצלנו בישיבה ב'תורה ודעת' יש ר"מ שאפשר ללמוד ממנו 
גם הנהגות חיים? כמובן שנהיה שקט כך הוא מתאר, דממת מוות נהיתה 

שם, זו הרי שאלה חוצפנית, אתה מבין איזו תדהמה זו, הוא שואל את ר' 
שרגא פייבל מנדלוביץ הראש של הישיבה שם ב'תורה ודעת' 

האם אצלנו פה בישיבה יש ר"מ שאפשר ללמוד ממנו לא רק פלפולא 
דאורייתא אלא אפשר ללמוד ממנו גם שלא מצאתי לגוף טוב משתיקה, 
גם הנהגות חיים אפשר ללמוד ממנו ,האם יש כזה ר"מ בישיבה ? ונהיתה 
דממה, כמה דקות היתה דממה ואחר כך הוא אמר: )אגב גם זה צריך ללמוד 
מהסיפור הזה שלא חייבים לענות מיד על המקום צריכים לחשוב לא לענות 
על המקום זה דבר ראשון ושנית לא לענות אני צודק, ותבט עיני בשורי 
בקמים עלי מרעים תשמענה אזני' כך אומר דוד המלך, מה זה 'בקמים 
עלי מרעים תשמענה אזני' אומרים המפרשים בקמים עלי מרעים, אלו 
הם המנגדים של בן אדם כשהם המנגדים קמים עלי, המרעים האלה, אז 
תשמענה אזני, אני שומע מה שהם אומרים ואומר לעצמי אולי יש דברים 
נכונים בטענות שלהם אולי אני צריך להשתפר( על כל פנים אחרי כמה 
דקות של דממה אמר ר' שרגא פייבל כך: כולנו מבינים כמובן שזו חוצפה 
גדולה, השאלה הזאת היתה חוצפה ואנחנו מוחים על החוצפה כדי שידעו 
שצריך לדעת לדבר, צריך לדעת איך לדבר בלי להתחצף. אבל השאלה 
היא שאלה נכונה, הוא שואל שאלה נכונה ומגיעה לו תשובה על השאלה 
הזו ולכן אני רוצה להגיד: כדי להשיב על השאלה הזו צריכים להכיר את 
הראש ישיבה עשרים וארבע שעות ביממה, אמנם אני רואה אותו אומר 
שיעור בישיבה ועוד שעה שעתיים שלש שעות ביום אבל אינני יודע איך 
הוא מתנהג שאר שעות היום. גם אם אני רואה שהוא מחייך לסובבים 
אותו בישיבה אבל אני לא יודע איך הוא מתנהג בבית, איך הוא מתייחס 
לאשתו, איך הוא מתייחס לילדים, אינני יודע אם הוא אדם קשה או אדם 
רך ואפילו אם הוא מחייך אינני יודע אם הוא מחייך באמת או שזה רק מן 
השפה ולחוץ וכו' וכו' וכל זמן שאני לא מכיר אותו עשרים וארבע שעות 
ביממה אני לא יכול להגיד תשובה על השאלה הזו . כך הוא אמר להם שם.

 אחר כך המשיך ואמר, 'אחד אני יודע' כך הוא אמר, אחד מהרמי"ם פה 
אני מכיר, הר"מ הזה שלא מזמן הוא נכנס פעם ראשונה לישיבה ואמר את 
שיעורו הראשון, אותו אני מכיר עוד מלפני שנים עשרים וארבע שעות, 
הלא הוא ר' יעקב קמינצקי, אותו אני מכיר, אותו אני מכיר עשרים וארבע 

שעות ביממה ועליו אני יכול להגיד 'כזה ראה וקדש '

מתוך ב'עקבי הצאן' תימלול שיחה שנאמרה בתשס"ט
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הכנה – היינו, שכל פעולה שאדם עושה, שלא יעשנה כמלומדה בלא 
מחשבה – אלא יתבונן ויכין עצמו אליה, ויקדים לה מחשבות הנצרכות, 
כמו כוונה לקיים את רצון הבורא, לשמוח בעשיית רצון הבורא וכדו'. 

ושימת לב שהמצווה תיעשה במקסימום תועלת ובשלמות.

והמשגיח עצמו השתדל הרבה שכל פעולותיו יהיו סדר ובמחשבה, 
פעולותיו היו מדודות ומחושבות, שיהיו עם מקסימום תועלת שאפשר 
להפיק ממנה, כפי התוכנית שתכנן מראש, אמנם כפי שרואים בפנקסיו מימי 
בחרותו, המשגיח לא נולד עם זה בטבע, ואדרבא – הוא יגע ועמל ולמרות 

הכשלונות הוא לא התייאש, עד שהיה נראה שקנה זאת כטבע ראשון.

לפני כל ברכה המשגיח היה מתכונן לברכה, היה פעם שהמשגיח שאל 
אותי אם כבר בירך ברכה אחרונה? ואמרתי שעדיין הוא לא בירך, ואמר 
המשגיח שלפעמים מרוב שהוא מתכונן ומכין את הברכה, הוא אינו זוכר 
אם כבר בירך בפועל! היה פעם שהרבנית האיצה במשגיח שצריך למהר 

לצאת למסור שיחה, וביקשה ממנו שיברך 'בורא נפשות', אמר לה המשגיח: 
"עוד לא התכוננתי לברכה, אני לא מברך בלי הכנה!"

המשגיח התארח בירושלים ואאמו"ר שליט"א הציע לו להצטרף אליו 
לתפילה בכותל המערבי, המשגיח שמח בהצעה ונענה בחיוב. אבי שאלו 
מתי הוא מעוניין לצאת? והמשגיח אמר שהוא עוד לא מוכן, ואמר: "לכותל 
אי אפשר ליפול... צריך להתכונן, לפני שבאים להיראות לפני השם צריך 

הכנה, צריך לחזור בתשובה".

שאלו אבי שליט"א: "כמה זמן המשגיח צריך להתכונן?" אמר המשגיח: 
"אני צריך שעתיים..."

המשגיח היה אומר בשם הגרש"ז אויערבך זצ"ל שהרבה בני תורה 
שיכלו לגדול ולצמוח לתלמידי חכמים, לא גדלו – כי לא נהגו על פי סדר.

)מתוך עובדות והנהגות ממסכת חייו של מרן המשגיח הגה"צ רבי דב יפה 
זצוק"ל, מאת הרב ישראל מאיר ארנפרוינד(   

<<< המשך מעמוד קודם
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 רבים יש רעננות רק בשבוע הראשון 
ואח"כ מטבע הדברים היא נעלמת אט אט ושוקעת

הצלצול שנשמע בכל רחבי התלמוד תורה, ניתק אותו ממשחק התופסת 
שהוא היה באמצעו, והוא צעד מדודות לעבר הכיתה עם שאר הילדים 
והתיישב במקומו. המלמד נכנס והתחיל במסירת השיעור, ואחרי כמה 
דקות, זה התחיל שוב, הוא מרגיש שאין לו כח להקשיב, הוא קצת נלחם 
עם עצמו, אבל די מהר נכנע לטיעון המנצח 'מחר אני יקשיב יותר טוב'...
מגיע המחר, ושוב חוזר על עצמו אותו סיפור, אין כח להקשיב, אבל 

'מחר אני יקשיב'....

וכך עברו להם הימים, והוא עלה כיתה ועוד כיתה, והטיעון הזה של 
'מחר נשתדל יותר' מלוה אותו בכל עת.

הוא עלה לישיבה קטנה, וניסה.. ושוב נכשל מנסה ונכשל, ו..הוא אומר 
לעצמו 'שם בישיבה גדולה תהיה לי התחלה חדשה... 

שם בשיבה גדולה לא הולך לו והוא תולה חסרון במגיד שיעור, נו בשיעור 
ב' יש תקוה, עד שמחליט שהישיבה לא בשבילו – ואז אומר לעצמו שהנה 

הוא יתארס בקרוב ואז תבא התחלה חדשה... 
וכן מתמשך הדבר לעולם מכולל לכולל מחבורה לחבורה מפרנסה 

לפרנסה ומתי הגלגל עוצר? לעולם לא!!!
 

סיפור זה שמלוה רבים מאתנו בשלבי החיים, הביא את הגה"צ ר' יעקב 
גלינסקי זצ"ל לומר יסוד חזק מאד לחיים, והוא בסס דבריו על הפסוק 
בפרשת שמות "ויתיצבו בתחתית ההר" ולמדו חז"ל בגמרא בשבת 'מלמד 
שכפה עליהן הקב"ה הר כגיגית ואמר להם, אם מקבלים אתם את התורה 

מוטב ואם לאו 'שם' תהא קבורתכם'.

הקשה ר' יעקב זצ"ל, למה אמר להם הקב"ה 'שַם' תהא קבורתכם, הרי 
עמדו בתחתית ההר והיה לו לומר להם 'כאן' תהיה קבורתכם?!

אלא מונח כאן יסוד ענק לחיים!!! ה'שָם' היא הקבורה של האדם! מי 
שכל הזמן דוחה את ההצלחה את הרצון את השאיפה והעמל – ל'שַם' 
לזמנים מאוחרים כי עכשיו אין לו כח ורצון וכו', זה הקבורה של ההצלחה 
שלו, ה'שַם' לא יגמר לעולם, הוא גלגל שלא נעצר עד שהאדם נעצר 

מלכת לבית עולמו...

אל לו לאדם לחשוב על פתרונות בעתיד שאולי יבואו להקל מעליו 
את הקושי שהוא ניצב בפניו, אלו משאות שוא ומדוחים. על כל אחד 

למצות את ההוה! את העכשיו! לנצל את הכוח ולהפיק תועלת מהמצב 
העכשוי, מבלי להסתכל על העתיד על ה'שַם'! רק כך יוכל האדם להגיע 

בסוף לפסגת האושר וההצלחה בעזרת ה'!!
 

אנו נמצאים עכשיו בתחילתו של זמן חורף ארוך, לרבים כבר ההתחלה 
נהרסת בגלל המחשבה על האורך של הזמן, לרבים יש רעננות רק בשבוע 
הראשון ואח"כ מטבע הדברים היא נעלמת אט אט ושוקעת, כיצד נחזיק 
ברעננות של התתחלה החדשה לאורך זמן, גם מבלי להכניס לראשנו 

מחשבות יאוש מאורך הזמן?!

יסוד זה של הרב גלינסקי זצ"ל, יכול להיות לנו לעיצה נפלאה כיצד 
לשמר את הרעננות של ההתחלה של כל זמן. לא לחשוב על ה'שָם', על 
סוף הזמן על אריכות הזמן! לחשוב 'כאן', על ההתחלה החדשה, כמה 
היא מתוקה ורעננה, וכך כל שבוע לחשוב כאילו הוא התחלה חדשה, 
כאילו הוא תחילת זמן! ולא לחשוב כלל על המשך הזמן וסופו. מה יהיה 
בהמשך? איך אני ישרוד זמן ארוך כזה? כשזה יגיע בהמשך נדון בזה, כרגע 
אני בהתחלה ואני רוצה להנות מההתחלה, ואת המחשבה הזו יש למשוך 
ולהמשיך לכמה שיותר התחלות של כל שבוע וכל יום, ורק אז נוכל לשמור 

על רעננות תמידית, והיא לא תפוג מאתנו לאורך זמן.

בספר מופת הדור מסופר על מרן המשגיח רבי יחזקאל לוינשטין זצוק"ל, 
שהיתה בו רעננות והתחדשות מתמדת עד זיקנה ושיבה, ונתקיים בו הפסוק 
"צדיק כתמר יפרח כארז בלבנון ישגה עוד ינובון בשיבה דשנים ורעננים 
יהיו" כל תפילותיו היו מתוך התחדשות מיוחדת, כל שיחה היתה מאורע 
מיוחד, כל יום היווה אצלו עולם חדש, לא הורגשה בו שיגרה בשום פרט 
מעבודת ה'. הוא חי את ההוה ולא דחה שום עמל ועבודה לזמן אחר, כל 

רגע היה בפניו חדש לעבודת ה'. 

מספר אחד מתלמידיו כשבאתי לביקור מארצות הברית, אמר לי בשעת 
פרידתי 'תזכיר לתלמידינו שהציווי "ובחרת בחיים" הוא ציווי תמידי ללא 
הרף, צריך תמיד להיות 'בוחר' וצריך תמיד לעלות! אי העליה הוא האסון 
הגדול ביותר לאדם! מי שאינו עולה בתמידות דומה למי שאיחר את הרכבת 
ונשאר עם מזוודותיו בתחנה ולעולם לא יגיע לתעודתו, העליה התמידית 

ברוחניות היא הרכבת המובילה את האדם למילוי תעודתו בעולמו'.

1-800-20-18-18
  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

במבט בוחן
הרה"ג בנימין בירנצוויג
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 לכבוד מערכת עלון הישיבה!
אני מאוד מתרגש, ואפילו כבר מחכה להתחיל את 

זמן חורף בישיבה. אבל כשאני חושב ע"ז שמעתה 

יהיה עלי לקום מוקדם בבוקר, אני מתמלא חששות, 

כי תמיד קשה לי לקום מוקדם, ובפרט בתחילת 

זמן, אחרי שהתרגלתי בבין הזמנים לקום יותר 

מאוחר. האם יש עצה איך אוכל להקל עלי את 

 הקימה בזמן?

 תודה רבה על העלון הנפלא!
 מיכאל

מיכאל היקר!

שמעתי פעם משפט חכם שאומר כך: 'ביהדות, היום מתחיל מהלילה', 
זאת אומרת, אם אתה רוצה להצליח ביום, עליך לתכנן אותו כבר מהלילה. 
הרי ללא שעות שינה מספיקות בלילה, לא רק שיקשה עליך לקום בבוקר, 
גם לא תוכל לתפקד טוב במשך היום. ולכן חשוב ביותר ללכת לישון בזמן, 

כדי לצבור מספיק שעות שינה.

זהו היסוד הראשוני, הפשוט וההכרחי כדי לקום בזמן. אבל מעבר לכל 
זה, דומני, שהקושי לקום בזמן, נובע מחוסר סדר ועמידה בלוח זמנים 
באופן כללי, ולא רק בשעות הבוקר. ואולי כדי להרחיב את הנושא הזה 
אכתוב לך תובנה חשובה שלמד הגאון רבי שמחה וסרמן זצ"ל מהפסוקים 

בפרשת בראשית.

כשהתורה מונה את תפקידי המאורות ברקיע השמיים, היא מונה קודם 
את תפקידם לקביעת מועדים ימים ושנים, ורק אח"כ היא כותבת שהם 
נועדו אף להאיר על הארץ. ולכאורה נראה שהתפקיד היותר ייעודי שלהם 
הוא להאיר על הארץ, וא"כ מדוע הקדימה התורה את התפקיד הראשון 

של קביעת המועדים והזמנים?

גם מדברי רש"י עולה שתפקיד ההארה על הארץ הוא משני, שכתב 
עה"פ 'והיו למאורות ברקיע השמים': 'עוד זאת ישמשו שיאירו לעולם'.

אלא – אומר ר' שמחה – התורה סדרה כך את תפקידי המאורות, כדי 
ללמדנו כמה חשוב להקפיד על שמירת הזמנים והעיתים, לקיים כל מצוה 
בזמנה המדויק, זמן תפילה וזמן קריאת שמע, כניסת שבת ויציאת שבת. 

וגם, לנצל את הזמן כראוי, לא לכלותו ולאבדו.

מיכאל היקר!

אחרי כל ההקדמות הללו, הבה נדבר על לב הנושא. בעולם ישנם שני 
סוגי אנשים, יש אנשים שתמיד יבואו בזמן לכל דבר. תפילה או טיול, 
ניצבים כחיילים בדיוק בשעה  פגישה או חתונה, תמיד נראה אותם 
שנקבעה. הקיצוניים שביניהם יקחו את הענין כל כך ברצינות, עד כדי כך 

שהם יתייצבו לחתונה לפני החתן והכלה.

אך יש סוג אנשים, שמבחינתם השעה שנקבעה היא המלצה בלבד, לעולם 
הם יאחרו, לתפילה, לחתונה ואפי'  לפגישה חשובה. אמנם תמיד יהיו להם 
תירוצים והסברים על סיבת איחורם. 'אין לכם מושג איזו תאונת דרכים 
היתה בדרך, הכביש פשוט היה חסום', או 'בדיוק כשרציתי לצאת מהבית 
נקרעו לי המכנסים', שערי תירוצים לא ננעלו, אבל המעניין הוא שפגעי 
הטבע הללו קורים דוקא לטיפוסים המאחרים, ולעולם לא יקרו לדייקנים.

באמת זה נכון, אני מאמין למאחרים שאכן זה מה שקרה להם, אבל 
אם היה חשוב להם להגיע בזמן, הם היו מתחילים להתארגן מוקדם, 
ולוקחים בחשבון גם את המקרים שעלולים להתרחש באמצע הדרך. 
גם הדייקנים עלולים להיפגש בהפתעות, אבל זה לא יפתיע אותם כי הם 

נערכו להם בטרם עת.

שים לב! הדייקנים והמאחרים לעולם לא יספיקו אותה כמות של עשייה, 
רק באיחור של זמן. הדייקנים יספיקו לעשות הרבה יותר ואף באיכות 

מרובה יותר מהטיפוסים המאחרים.

עלינו לדעת שעמידה בלוח זמנים, היא לא מעלה מיוחדת השמורה 
לדייקנים בלבד. היא איננה מידה נעלית שזכו לה רק המיוחדים שבחבורה. 
זו חובה הכרחית לכל מי שרוצה למלא את סדר יומו באופן מקסימלי, 

ולהספיק בו כמה שיותר.

הדברים אמורים לא רק לגבי הקימה בבוקר, אלא לגבי כל היום כולו. 
הגעה בזמן לסדר, לשיעור, ואפילו לארוחת הצהריים, תגרום לנו להפיק 

את המקסימום מכל דבר שנעשה.

נחזור לראשית דברינו, בל נחשוב שהקימה המאוחרת היא בעיה נקודתית 
של הבוקר, זהו מרכיב אחד בתוך מערכת כללית של עמידה בלוח זמנים 
וסדר יום, מי שסדר יומו מסודר והוא מקפיד לתכנן אותו ולא להעביר 
אותו איך שייצא לו, יחשוב על הבוקר כבר מהלילה, ויצמצם כמה שיותר 
את הזמן הפנוי שבין הסדר שלישי לשעת השינה, ואזי יוקל לו לקום 

בבוקר בשעה הרצויה.

בהצלחה!

עם הרב ישראל ליוש

שאלות למדור זה ניתן להפנות בפקס שמספרו 0775558983
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 
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השאלות המובחרות יתפרסמו במדור זה

 החל מהעלון הבא
ניתן לשלוח שאלות ל"צריך עיון"

תשובות לגיליון שעבר

הנה יודע שראש השנה הוא יום הדין לכל באי עולם וכמו 
שאנו מתפללים "כמה יעברון וכמה יבראון, מי יחיה ומי ימות 
וכו' " ויום הכיפורים הוא יום סליחה ומחילת עוונות, וצריך 
עיון דהא לכאורה היה יותר טוב שיהיה יום הכיפורים קודם 
שבאים למשפט שאז יצאו זכאים בדין ומדוע סדר הדברים 

שקודם עומדים לדין ורק אחר כך מתכפרים העוונות

הבחה"ח יעקב שטיין, מיכאל סופר, אברהם פוקסבוים, אליהו אורן, 
משה חיים, יעקב ברזל, הלל קופרמן, יעקב רוט, מרדכי רייזר, בן ציון 
מן, משה מירובסקי, שמואל קליין, זאבי כץ, שמואל לויכט, שמעון 
מלר, ועוד יישבו שהזכות של מחילת יום הכיפורים תלויה בעבודת 
התשובה וזו נעשית בעשי"ת ע"י שהאדם מרגיש בינוני בגלל הפס"ד 
של ראש השנה שבינונים תלויים ועומדים, נמצא שזהו מתנה של 

הקב"ה להקדים ראש השנה ליו"כ כדי שיעשו תשובה.

הבחה"ח חיים צייג, צבי מרק, שמעון חן, יעקב צעיד,חיים דביר, זאב 
בראון, אברהם ויינברג, עקיבא בוייים, חיים גפני, מ.ר. ועוד כתבו דיום 
הכיפורים מלבד שהוא יום סליחה ומחילה הוא גם יום החתימה על 
הדין של ר"ה ומשום הכי הוא אחרי ראש השנה ולכאורה הא גופא צ"ע 
מה הקשר בין העניין של הסליחה לעניין החתימה שהיא ביום כיפור.

עוד הוסיף הבחה"ב מ.ר. שמעון גליס מוישי גלזמן, יצחק פרקש 
ועוד דאדרבא יום הכיפורים אינו קודם לר"ה כדי שלא יהיו בטוחים 
על הסליחה וייתעצלו בעבודת האלול ומשו"ה איחרו את יוה"כ 

לראש השנה.

הבחה"ח ראובן שיין, שמעון רבינוביץ, משה רוטמן חיים עובדיה, 
עמנואל קצין, שמואל שמעלקע פייגינבוים, ארז גרשון ועוד כתבו 
ליישב דאדרבא כל טהרת יום הכיפורים באה מחמת ההמלכה והדין 
של ראש השנה שע"י זה זוכה האדם למדרגות גבוהות ולכך הוא זוכה 

לסליחת יום הכיפורים. 

כמו"כ נשלחו תשובות רבות נוספות למערכת, אנו מתנצלים בפני 
אלו שתשובותיהם לא הספיקו להיכנס לגליון זה ואי"ה עוד חזון 

למועד לפרסמם... 

כמו"כ במקרה ומתקבלות תשובות אחרי המועד  השולחים נכנסים 
להגרלה הבאה. 

דעת הפרי חדש או"ח סי' נח )הובא במשנ"ב סי' ו יב( שאם לא בירך ברכת אלקי נשמה עד אחר 
 שהתפלל שמונה עשרה, אינו מברך עוד לאחר התפילה, משום שכבר אמר מחיה מתים. 

כן מצאנו גם במי שלא בירך ברכות התורה, שיוצא יד"ח בברכת אהבה רבה. )יעויין מ"ב שם ובסי' נב 
ס"ק יט( וצ"ע מדוע אין הדין כן במי ששכח ברכת מתיר אסורים, שברכת מחייה מתים תפטרנו, שהרי 

יש במטבע הלשון "ומתיר אסורים", וכמו כן מי ששכח ברכת "אשר יצר" שברכת רפאנו תפטרנו.

תשובות והערות יש לשלוח לפקס שמספרו: 077-555-8983 | יש לציין בכתב ברור את שם השולח, כתובת ומספר טלפון. 

בהגרלה על הספר החדש "לקראת שבת" 
בהוצאת דרשו זכו: 

 הבחה"ח מ.ר. קריית יערים
נתנאל טל בני ברק

צריך עיון


